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COMMISSION DE L'ÉCONOMIE, 
DE LA PROTECTION DES 
CONSOMMATEURS ET DE 

L'AGENDA NUMÉRIQUE 

COMMISSIE VOOR ECONOMIE, 
CONSUMENTENBESCHERMING 

EN DIGITALE AGENDA 

 

du 

 

MERCREDI 25 JANVIER 2023 

 

Après-midi 

 

______ 

 

 

van 

 

WOENSDAG 25 JANUARI 2023 

 

Namiddag 

 

______ 

 

 

Le développement des questions commence à 14 h 46. La réunion est présidée par M. Albert Vicaire. 

De behandeling van de vragen vangt aan om 14.46 uur. De vergadering wordt voorgezeten door de heer 

Albert Vicaire. 

 

Les textes figurant en italique dans le Compte rendu intégral n’ont pas été prononcés et sont la reproduc-

tion exacte des textes déposés par les auteurs. 

De teksten die in cursief zijn opgenomen in het Integraal Verslag werden niet uitgesproken en steunen 

uitsluitend op de tekst die de spreker heeft ingediend. 

 

Le président: Les questions n° 55032358C de M. Cogolati, n° 55032597C, n° 55032598C et n° 55032602C 

de Mme Houtmeyers sont transformées en questions écrites. La question n° 55032688C de M. Dallemagne 

est reportée. La question n° 55032764C de M. Freilich est transformée en question écrite. L'ordre du jour 

appelle la question n° 55033010C de M. De Smet, qui n'est pas présent. 

 

01 Samengevoegde vragen van 

- Melissa Depraetere aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De rechthebbenden 

op het basispakket energie" (55033047C) 

- Anneleen Van Bossuyt aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De aanvragen 

voor een stookoliepremie" (55033304C) 

- Mathieu Bihet aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De 20.000 personen die nog steeds geen 

stookoliecheque ontvangen hebben" (55033311C) 

- Hervé Rigot aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De toekenning van de 

stookoliecheque" (55033481C) 

01 Questions jointes de 

- Melissa Depraetere à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Les ayants droit au 

forfait de base énergie" (55033047C) 

- Anneleen Van Bossuyt à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Les demandes de 

prime mazout" (55033304C) 

- Mathieu Bihet à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Les 20 000 personnes qui n'ont toujours pas 

reçu leur chèque mazout" (55033311C) 

- Hervé Rigot à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "L’octroi du chèque mazout" 

(55033481C) 

 

01.01  Melissa Depraetere (Vooruit): Een tijd geleden werd het 

basispakket energie goedgekeurd in de Kamer en ook al een keer 

verlengd. Hierdoor krijgen mensen 135 euro per maand korting voor 

gas en 61 euro per maand voor elektriciteit. De energiesteun wordt vijf 

maanden lang toegekend. 

 

In de meeste gevallen verloopt de toekenning automatisch en pro-

bleemloos, rechtstreeks op de factuur. In bepaalde gevallen is dat 

01.01  Melissa Depraetere 

(Vooruit): Un paquet de base 

énergie a été adopté par la Cham-

bre des représentants, permettant 

aux citoyens de recevoir une aide 

pour l'achat de gaz et d'électricité 

pendant cinq mois. Dans certains 

cas, l'attribution n'est pas auto-
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echter niet zo. Minister Dermagne reageerde al dat er in een andere 

procedure werd voorzien. Die is intussen ook actief. Op de website 

van de FOD Economie kan men sinds begin deze week online een 

aanvraag doen.  

 

In een aantal situaties gaat dat toch moeilijk, zeker als het gaat over 

de datum waarop een contract is afgesloten. Daar is een regeling 

voor voorzien in de wet. Bij energieleveranciers is er echter discussie. 

Zij gebruiken de aanvraagdatum in de plaats van de datum waarop 

het contract effectief ingaat, waardoor mensen niet zeker zijn of zij wel 

of niet recht hebben op het tarief. Navraag leert mij dat zij daar wel 

recht op zouden hebben, maar bij het online aanvragen sinds deze 

week blijkt dat toch moeilijk te lopen. 

 

Mijnheer de staatssecretaris, kunt u daar wat duidelijkheid over 

scheppen? 

 

Kunt u de energieleveranciers daarop aanspreken, zodat daar geen 

discussie over moet zijn? 

 

matique et une procédure a été 

prévue à cet effet. Une demande 

peut être introduite en ligne sur le 

site du SPF Économie depuis le 

début de cette semaine. Cepen-

dant, parmi les fournisseurs 

d'énergie, il y a parfois des 

discussions quant à la date où le 

contrat est conclu. Ils utilisent la 

date de la demande au lieu de la 

date à laquelle le contrat com-

mence réellement, ce qui laisse 

les citoyens dans l'incertitude 

quant à leur droit à ce tarif. Le 

secrétaire d'État peut-il clarifier ce 

point et interpeller les fournisseurs 

d'énergie à ce sujet? 

 

01.02  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Mijnheer de staatssecretaris, 

de federale regering heeft in juni 2022 beslist om bij de aankoop van 

huisbrandolie of propaan in bulk bestemd voor het verwarmen van 

een woning, een toelage van 300 euro aan de gezinnen toe te ken-

nen. Wij vernemen echter dat heel veel mensen die de premie 

hebben aangevraagd, ze nog steeds niet hebben ontvangen. Vandaar 

enkele vragen. 

 

Hoeveel aanvragen van de premie hebt u ontvangen? 

 

Hoeveel aanvragen werden al behandeld, verwerkt en dus effectief 

betaald? 

 

Wanneer verwacht u dat alle aanvragen afgehandeld zullen zijn? 

 

01.02 Anneleen Van Bossuyt (N-

VA): Le gouvernement a décidé 

d'octroyer une allocation de 300 

euros aux particuliers pour l'acqui-

sition de mazout ou de propane en 

vrac. De nombreuses personnes 

ont demandé cette prime, mais 

n'ont encore rien reçu. Combien 

de demandes ont déjà été intro-

duites? Combien ont déjà été 

traitées et payées? Quand toutes 

les demandes seront-elles trai-

tées? 

 

01.03  Mathieu Bihet (MR): Beaucoup de citoyens – 20 000 pour être 

précis-, ce sont vus refusés leur demande de chèque mazout durant 

le mois de juillet 2022. Il semblerait que quand des données n'étaient 

pas suffisamment claires tant du côté du demandeur que du fournis-

seur, cela pouvait conduire à un refus du chèque. Dans ce cas, les 

citoyens devaient alors réintroduire une demande. 

 

Les citoyens y ont droit et ils sont en droit également que les déci-

sions politiques soient d'une part traduites dans les faits mais aussi 

respectées. L'administration semble dire que le manque de personnel 

pour traiter les dossiers est une des causes également du traitement 

plus lent par rapport à la quantité de dossiers.  

 

Aux dernières nouvelles, on parlait de 620 000 dossiers traités sur le 

815 000. Pourriez-vous nous dire combien de dossiers sont actuelle-

ment traités? 

 

Qu'en est-il de ces dossiers recalés? 

 

Qu'avez-vous prévu de mettre en place pour que tous les citoyens 

aient droit à ce chèque?  

 

01.03  Mathieu Bihet (MR): In juli 

2022 werd aan 20.000 burgers 

een stookoliecheque geweigerd 

omdat de gegevens in hun aan-

vraag onvoldoende duidelijk 

waren. De burgers in kwestie 

moeten een nieuwe aanvraag 

indienen. Volgens de administratie 

loopt de behandeling van de 

dossiers ook vertraging op door 

het personeelstekort: van de 

815.000 dossiers zouden er 

620.000 behandeld zijn. 

 

De burgers hebben echter recht 

op deze cheque en op de uitvoe-

ring van politieke beslissingen. 

 

Hoeveel dossiers werden er 

inmiddels behandeld? Hoe zit het 

met die afgekeurde dossiers? 

Welke maatregelen zult u nemen 

om ervoor te zorgen dat iedereen 
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in aanmerking komt voor deze 

cheque? 

 

01.04 Staatssecretaris Thomas Dermine: Mevrouw Depraetere, ik 

heb goed nieuws. Vanaf maandag kan iedereen die recht heeft op het 

eerste basispakket voor gas en elektriciteit maar dat nog niet heeft 

ontvangen, een aanvraag indienen, liefst online via de website van de 

FOD Economie, maar ook een papieren aanvraagformulier is be-

schikbaar.  

 

Wat de rechthebbenden betreft, wie vóór 30 september 2021 een 

energiecontract heeft afgesloten met een vaste energieprijs geniet 

vandaag zo'n groot financieel voordeel dat de overheid het geen goed 

idee vond om premies toe te kennen aan deze contracthouders.  

 

Wij zullen in samenwerking met de leveranciers alle mogelijke 

middelen inzetten om ervoor te zorgen dat het recht op toekenning 

zorgvuldig wordt onderzocht. Mensen die niet hebben gemerkt dat zij 

de premies niet hebben ontvangen, kunnen deze kans mislopen als 

zij geen aanvraag indienen. Daarom organiseren we met de hulp van 

de communicatiediensten van de FOD Economie communicatiecam-

pagnes om de verschillende wetteksten inzake energiepremies aan 

de consumenten uit te leggen. 

 

01.04  Thomas Dermine, secré-

taire d'État: Toute personne qui a 

droit au paquet de base pour le 

gaz et l'électricité et qui ne l'a pas 

encore reçu peut en faire la 

demande, en ligne ou sur papier, 

depuis lundi dernier. Toutefois, 

toute personne ayant souscrit un 

contrat d'énergie à prix fixe avant 

le 30 septembre 2021 ne sera pas 

éligible. L'éligibilité sera soigneu-

sement examinée en coopération 

avec les fournisseurs d'énergie. 

En collaboration avec le SPF 

Économie, nous organisons des 

campagnes de communication 

pour expliquer les différents textes 

de loi relatifs aux primes énergie. 

 

À la date du relevé du 19 janvier 2023, 661 499 demandes sur 

836 067 demandes reçues ont été traitées. Parmi ces 661 499 

demandes traitées, 605 020 ont été approuvées et payées. Le solde, 

soit 56 479 demandes, a été rejeté. J'ai l'impression de lire les 

résultats du Lotto!  

 

Op 19 januari was de betaling 

verricht voor 605.020 van de 

836.067 ingediende aanvragen; 

56.479 aanvragen werden verwor-

pen.  

 

De wet bepaalt dat de aanvragen binnen twee maanden na ontvangst 

moeten worden verwerkt. Aangezien de burgers een aanvraag 

kunnen indienen tot en met 30 april 2023, zouden alle aanvragen 

theoretisch afgerond moeten zijn op 30 juni 2023. Enerzijds was het 

aantal papieren aanvragen echter groter dan verwacht, waardoor een 

achterstand van enkele weken werd opgelopen bij het verwerken van 

de aanvragen. Anderzijds is de administratie voor een spoedige 

afhandeling van de aanvraag ook afhankelijk van de kwaliteit van de 

gegevens die de burgers en de leveranciers haar bezorgen. Als de 

gegevens van beide partijen niet overeenkomen, dan kan de aan-

vraag niet worden afgehandeld. Daarom kunnen we op dit moment 

nog geen definitieve datum geven waarop alle aanvragen zullen zijn 

afgerond. 

La loi prévoit que les demandes 

soient traitées dans les deux mois 

suivant leur réception. Il en résulte 

théoriquement que toutes les 

demandes doivent être clôturées 

au 30 juin 2023. Le nombre de 

demandes papier a été plus 

important que prévu, ce qui a 

entraîné un retard dans leur 

traitement. La qualité des données 

fournies par les citoyens et les 

fournisseurs étant souvent insuffi-

sante, il n'est pas possible de 

donner maintenant une date butoir 

avant laquelle toutes les deman-

des devront avoir été clôturées.  

 

Les 20 000 citoyens pour lesquels la demande a été refusée en 

décembre doivent en effet réintroduire leur demande. Si la personne 

n'est pas sûre de la raison pour laquelle sa demande a été refusée, 

elle peut toujours contacter les services responsables au sein du SPF 

Économie, que ce soit par téléphone ou par mail. 

 

De 20.000 burgers van wie de 

aanvraag in december geweigerd 

werd, moeten een nieuwe aan-

vraag indienen. Ze kunnen bij de 

FOD Economie terecht voor uitleg 

over de reden van de weigering.  

 

01.05  Melissa Depraetere (Vooruit): Mijnheer de staatssecretaris, ik 

dank u voor het antwoord. De wet is op zich duidelijk. Het is goed dat 

er wordt gecommuniceerd en dat er campagnes worden opgezet, 

maar er is blijkbaar een semantische discussie tussen sommige 

01.05  Melissa Depraetere 

(Vooruit): Un débat sémantique 

est apparemment en cours entre 

certains fournisseurs d'énergie et 
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energieleveranciers en klanten gaande, waarbij men discussieert over 

de inwerkingtreding van het contract en het moment van het afsluiten 

van het contract. De datum van 30 september speelt daarbij een rol. 

Daarover bestaat blijkbaar onduidelijkheid. 

 

Ik ga ervan uit dat de FOD Economie al het mogelijke zal doen om 

ervoor te zorgen dat de mensen die recht hebben op de premie ze via 

deze aanvraag ook effectief zullen ontvangen. 

 

leurs clients au sujet de la diffé-

rence entre la date d'entrée en 

vigueur du contrat et la date de sa 

conclusion. La date du 30 sep-

tembre 2021 joue un rôle crucial à 

cet égard. Je suppose que les 

personnes qui ont droit à la prime 

la recevront désormais effective-

ment par le biais de cette de-

mande. 

 

01.06  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Mijnheer de staatssecretaris, 

ik dank u voor het antwoord en de cijfers die u hebt gegeven. Ik wil de 

cijfers nog even herhalen, om zeker te zijn dat ik ze correct genoteerd 

heb. Op 19 januari waren er in totaal iets meer dan 800.000 aanvra-

gen? 

 

01.06  Anneleen Van Bossuyt 

(N-VA): Est-il exact qu'un peu plus 

de 800 000 demandes avaient été 

introduites, au total, au 19 janvier? 

 

01.07 Staatssecretaris Thomas Dermine: Het gaat om 836.000 

aanvragen ontvangen door de FOD Economie, waarvan er 661.000 

behandeld zijn. Daarvan hebben 605.000 aanvragen positieve 

feedback gekregen en hebben 56.000 aanvragen negatieve feedback 

gekregen. 

 

01.07  Thomas Dermine, secré-

taire d'État: Le SPF Économie a 

effectivement déjà reçu 836 000 

demandes, dont 661 000 ont été 

traitées. Parmi celles-ci, 605 000 

ont reçu un retour positif. 

 

01.08  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Dank u voor het herhalen van 

de cijfers. Een snelle berekening leert mij dat er nog ongeveer 

150.000 aanvragen moeten worden behandeld. U zegt dat die tegen 

30 juni afgehandeld zouden moeten zijn. Dat lijkt mij heel lang. 

 

Ik heb het daarover ook al met minister Dermagne gehad. De heren 

Wollants en Donné van onze partij hebben in april van vorig jaar of 

zelfs al het jaar daarvoor een voorstel op tafel gelegd dat veel simpe-

ler is, namelijk een belastingvermindering van 500 euro voor alle 

gezinnen die niet van het sociaal tarief kunnen genieten. Dat zou veel 

eenvoudiger geweest zijn. Dat is een tactiek die al eerder werd 

toegepast. 

  

Nu komt de federale regering echter plots tot allerlei vaststellingen. 

Eerst ging het over de mensen die zich met gas verwarmen, daarna 

daagde het hen dat er ook mensen zijn die verwarmen met stookolie, 

dus werd ook aan hen een premie toegekend. Vervolgens was er ook 

nog een premie voor pellets, want sommige mensen verwarmen 

daarmee.  

 

Nu zien we dat er een grote vertraging optreedt. Het gaat toch om een 

groot bedrag, namelijk 300 euro voor heel veel huishoudens. Met ons 

voorstel zou dat veel sneller, eenvoudiger en op een eenduidige 

manier gebeurd zijn. Minister Dermagne heeft al gezegd dat er in de 

toekomst misschien effectief in die richting gekeken moet worden. Ik 

hoop dus dat u dezelfde mening hebt en er volgende keer misschien 

toch naar ons geluisterd wordt, in het belang van onze gezinnen.  

 

01.08  Anneleen Van Bossuyt 

(N-VA): Il reste donc environ 

150 000 demandes à traiter d'ici le 

30 juin! La proposition de notre 

parti visant à accorder une réduc-

tion d'impôt aux ménages qui ne 

peuvent pas bénéficier du tarif 

social aurait en tout cas été 

beaucoup plus simple. 

 

01.09  Mathieu Bihet (MR): Monsieur le secrétaire d'État, je vous 

remercie pour vos réponses. Ce chèque est important pour les 

ménages et a été soutenu par le MR et les autres partis de la majo-

rité. Je déduis de votre réponse que le traitement suit son cours mais 

qu'une partie des milliers de demandes non abouties a été rejetée. À 

ce sujet, vous dites que les demandes devront être réintroduites. Y a-

01.09  Mathieu Bihet (MR): Die 

cheque is belangrijk voor de 

gezinnen. De verwerking van de 

aanvragen vordert, maar een deel 

van de aanvragen werd verworpen 

en deze zullen opnieuw ingediend 
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t-il une communication proactive du SPF pour expliquer le comment 

et le pourquoi de ce rejet? 

 

Enfin, certaines demandes sont toujours en attente et nous espérons 

que le SPF pourra aboutir avant le délai que vous avez annoncé. 

 

moeten worden. Motiveert de FOD 

de verwerpingen? We hopen dat 

de FOD de overblijvende aanvra-

gen vóór de aangekondigde dead-

line zal kunnen verwerken.  

 

Het incident is gesloten. 

L'incident est clos. 

 

02 Vraag van Kathleen Depoorter aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De klacht 

bij de BMA over de distributie van covidvaccins" (55033105C) 

02 Question de Kathleen Depoorter à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "La plainte 

introduite auprès de l'ABC concernant la distribution des vaccins anticovid" (55033105C) 

 

02.01  Kathleen Depoorter (N-VA): Mijnheer de staatssecretaris, ik 

heb vernomen dat de deelstaten een klacht zouden hebben ingediend 

bij de Mededingingsautoriteit inzake de nieuw aangeduide distributeur 

van vaccins in de vaccinatiecampagne tegen COVID-19. In de 

commissie voor Volksgezondheid heb ik daar al heel wat vragen over 

gesteld. Er zijn heel wat uitdagingen die te maken hebben met deze 

wissel van partner. Er was de herfstcampagne. Ondertussen zijn de 

vaccinatiecentra gesloten en verloopt de vaccinatiecampagne via de 

huisarts en de apotheker. 

 

Klopt het dat de deelstaten een klacht hebben ingediend bij de BMA? 

Op welke elementen werd deze klacht gebaseerd? Wat is de inhoud 

ervan? Wat is de reactie van de federale regering op de berichtgeving 

rond bekommernissen van de deelstaten, maar ook rond deze 

eventuele klacht? 

 

02.01  Kathleen Depoorter (N-

VA): Apparemment, les entités 

fédérées ont déposé une plainte 

auprès de l'Autorité belge de la 

Concurrence (ABC) concernant le 

nouveau distributeur de vaccins 

désigné dans le cadre de la 

campagne de vaccination contre le 

Covid-19.  

 

Sur quoi cette plainte se base-t-

elle? Quelle est la position du 

gouvernement à son sujet? 

 

02.02 Staatssecretaris Thomas Dermine: In dit stadium zijn de 

elementen op basis waarvan een mogelijke klacht werd ingediend en 

de exacte inhoud ervan vertrouwelijk. De Belgische Mededingingsau-

toriteit is onafhankelijk. Als zij besluit een onderzoek in te stellen, kan 

de regering, afhankelijk van de resultaten, maatregelen nemen. Voor 

het overige verwijs ik u naar de antwoorden van de minister van 

Sociale Zaken en Volksgezondheid, de heer Vandenbroucke, van 7 

oktober 2022 in de commissie voor Gezondheid en Gelijke Kansen. 

 

02.02  Thomas Dermine, secré-

taire d'État: À ce stade, les 

éléments sur la base desquels une 

plainte a éventuellement été 

déposée, ainsi que le contenu de 

cette plainte, sont confidentiels. 

L'ABC est un organe indépendant. 

Si elle ouvre une enquête, le 

gouvernement pourra, le cas 

échéant, prendre des mesures.  

 

Pour le reste, je vous renvoie aux 

réponses du ministre Vanden-

broucke du 7 octobre 2022 en 

commission de la Santé.  

 

02.03  Kathleen Depoorter (N-VA): Mijnheer de staatssecretaris, dat 

de elementen op basis waarvan de klacht werd ingediend vertrouwe-

lijk zijn, begrijp ik. Maar u hebt toch wel de bevoegdheid om mij mee 

te delen of er klachten zijn of niet? 

 

02.03  Kathleen Depoorter (N-

VA): Il est étonnant que le secré-

taire d'État ne veut même pas 

nous dire si une plainte a été 

déposée. C'est d'autant plus 

étonnant que ce dépôt de plainte 

est l'objet d'articles de presse.  

 

 

02.04 Staatssecretaris Thomas Dermine: Op basis van de elemen-

ten waarover ik nu beschik, is dit vertrouwelijk. 
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02.05  Kathleen Depoorter (N-VA): Dat is bijzonder. Er zijn een 

aantal bekommernissen en klachten duidelijk gemaakt in de pers. Zo 

vertrouwelijk zullen ze dan wel niet zijn. De deelstaten hebben ze 

immers heel duidelijk aan de journalisten meegedeeld. 

 

In tweede instantie lijkt het mij toch ontzettend belangrijk om dieper in 

te gaan op de mogelijke problematiek rond de vaccindistributie. Dat is 

toch nog steeds een van de belangrijke pijlers in de strijd tegen 

COVID-19. Het is ook belangrijk om dat als federale regering van 

dichtbij op te volgen.  

 

Ik vermoed immers dat de deelstaten heel binnenkort een communi-

catie, bedoeld voor de federale regering, de wereld zullen insturen dat 

de samenwerking absoluut niet verloopt zoals men het verwacht had. 

Dan wordt het voor u heel belangrijk, want u hebt contracten gesloten 

met de betreffende vaccindistributeur. 

 

02.05  Kathleen Depoorter (N-

VA): Je présume que les entités 

fédérées ne tarderont pas à 

communiquer sur la collaboration 

bancale avec le gouvernement 

fédéral dans le cadre de la distri-

bution des vaccins. C'est un 

élément important pour le secré-

taire d'État, étant donné que c'est 

lui qui a conclu les contrats avec le 

distributeur de vaccins en ques-

tion. 

 

Het incident is gesloten. 

L'incident est clos. 

 

03 Vraag van Anneleen Van Bossuyt aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De 

historische liften" (55033118C) 

03 Question de Anneleen Van Bossuyt à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Les 

ascenseurs historiques" (55033118C) 

 

03.01  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Het Koninklijk Besluit met 

betrekking tot de historische liften is onlangs verschenen en trad in 

werking per 01/01/23. De deadline tegen wanneer de historische liften 

in regel dienen gesteld te worden is verschoven naar 31/12/2027. Een 

goede zaak die voldoende tijd zou moeten geven om tot een oplos-

sing te komen voor de vele historische liften in Vlaanderen die 

dreigden verloren te gaan, maar we mogen natuurlijk niet stilvallen. 

 

Graag verneem ik dan ook welk stappenplan u verder vooropstelt om 

tot alternatieve technische oplossingen te komen specifiek voor 

historische liften? 

 

Hoe verloopt de werking  van de verschillende werkgroepen die hierbij 

betrokken worden? Kwam men al tot concrete resultaten of oplossin-

gen? 

 

Wanneer mogen eigenaars zich verwachten aan de resultaten over 

welke technische oplossingen zullen worden aanvaard, zodat er 

vervolgens effectief nog voldoende tijd rest voor de eigenaars om de 

liften op basis van deze resultaten aan te passen? 

 

03.01  Anneleen Van Bossuyt 

(N-VA): L'arrêté royal sur les 

ascenseurs historiques est entré 

en vigueur le 1er janvier dernier. 

Ces ascenseurs doivent être mis 

en règle avant le 31 décembre 

2027. Il s'agit d'une bouée de 

sauvetage pour les nombreux 

ascenseurs historiques qui, 

autrement, risquaient de disparaî-

tre.  

 

Quelle feuille de route le secrétaire 

d'État propose-t-il pour arriver à 

des solutions techniques alternati-

ves pour ces ascenseurs? Les 

groupes de travail ont-ils déjà 

trouvé des solutions? Quand les 

propriétaires sauront-ils exacte-

ment quelles solutions techniques 

seront acceptées? 

 

03.02 Staatssecretaris Thomas Dermine: Het is altijd aangenaam 

om nieuwe bevoegdheden te ontdekken. De alternatieve technische 

oplossingen voor liften met een erkende historische waarde worden 

op dit moment uitgewerkt in werkgroepen waar de FOD Economie en 

de FOD Werkgelegenheid, de regionale diensten bevoegd voor 

erfgoed, de liftensector en de controleorganismen in vertegenwoor-

digd zijn. Zodra er binnen deze werkgroepen een consensus is rond 

een pakket oplossingen zal dat aan een algemene vergadering met 

de hele sector en met eigenaarsverenigingen worden meegedeeld. 

Voor bepaalde technische problemen zijn de werkgroepen al heel 

dicht bij een oplossing, die op korte termijn ook aan de eigenaarsver-

03.02  Thomas Dermine, secré-

taire d'État: Les solutions techni-

ques sont actuellement élaborées 

au sein de groupes de travail où 

sont représentés le SPF Économie 

et Travail, les services régionaux 

du patrimoine, le secteur des 

ascenseurs et les organismes de 

contrôle. Dès qu'un consensus se 

sera dégagé sur certaines solu-

tions, il sera communiqué à une 
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enigingen zal worden voorgesteld. Voor andere zal er meer tijd nodig 

zijn. 

 

réunion générale avec le secteur 

et les associations de propriétai-

res. Pour certains problèmes 

techniques, nous nous rappro-

chons d'une solution et elle sera 

proposée prochainement. 

 

03.03  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Ik ben blij dat u een nieuw 

aspect hebt leren kennen. De historische liften zijn namelijk superbe-

langrijk als erfgoedwaarde. We hebben er heel veel in Brussel, we 

hebben er in Oostende, in Gent, in Wallonië vast ook. Er zijn er in veel 

verschillende steden. Het zou heel jammer zijn als die historische 

liften zouden moeten verdwijnen. Ze zijn immers heel waardevol voor 

ons historisch erfgoed. 

 

De eigenaars van de appartementen van de historische liften hebben 

wat meer tijd gekregen om de liften met de veiligheidsregels in orde te 

brengen. Er bestaan alternatieve technische oplossingen, alleen was 

er de vraag of die al dan niet zouden worden toegelaten. Voor een 

deel zal daar weldra een oplossing voor zijn en hopelijk ook voor het 

andere deel. Zo kunnen de eigenaars de nodige stappen ondernemen 

en kunnen de liften op een veilige manier behouden blijven. We 

blijven dit alvast verder opvolgen. 

 

 

Het incident is gesloten. 

L'incident est clos. 

 

04 Vraag van Anneleen Van Bossuyt aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "Het 

recht om vergeten te worden en de uitbreiding van het referentierooster" (55033119C) 

04 Question de Anneleen Van Bossuyt à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Le 

droit à l'oubli et l'extension de la grille de référence" (55033119C) 

 

04.01  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Mijnheer de staatssecretaris, 

op 1 februari 2023 zal het recht om vergeten te worden, drie jaar in 

werking zijn in onze wetgeving. Door dit recht mogen verzekeringson-

dernemingen geen rekening meer houden met een kankeraandoening 

bij het verstrijken van een welbepaalde termijn na de succesvolle 

beëindiging van de behandeling.  

 

Sinds de inwerkingtreding werd dit recht om vergeten te worden, ook 

al uitgebreid, zowel qua toepassing (bv. verzekering gewaarborgd 

inkomen) als qua voorwaarden (verlaging van de termijn van 10 jaar 

naar 8 jaar thans en naar 5 jaar in 2025. Voor wie voor de leeftijd van 

21 jaar een kankerdiagnose kreeg, zal nu meteen een algemene 

termijn gelden van 5 jaar vanaf het einde van de succesvolle behan-

deling). 

 

Bij de wet is ook een referentierooster gevoegd, door de Koning 

bepaald, waarbij termijnen voor sommige kankers kunnen afwijken 

van deze tien jaar en waarbij ook enkele chronische ziekten werden 

toegevoegd, bv. hiv, hepatitis C of mucoviscidose. In oktober 2021 

werd de goedkeuring gegeven om deze wetgeving uit te breiden naar 

andere chronische aandoeningen. Het Federaal Kenniscentrum voor 

Gezondheidszorg (KCE) zou uitzoeken welke chronische aandoenin-

gen hiervoor in aanmerking zouden komen. Diabetes type 1 wordt 

momenteel onderzocht. 

 

Graag peil ik dan ook naar een stand van zaken.  

04.01  Anneleen Van Bossuyt 

(N-VA): Grâce au droit à l'oubli, les 

entreprises d'assurance ne 

peuvent plus tenir compte d'une 

pathologie cancéreuse après 

l'expiration d'un certain délai 

suivant la fin du traitement réussi. 

Entre-temps, le champ d'applica-

tion a été élargi et les conditions 

ont été assouplies. 

 

La loi prévoit également une grille 

de référence afin que les délais 

applicables à certains cancers 

puissent déroger au délai standard 

de dix ans et que plusieurs 

maladies chroniques soient 

ajoutées à la réglementation. Le 

Centre Fédéral d'Expertise des 

Soins de Santé (KCE) examinerait 

quelles autres maladies chroni-

ques seraient éligibles au droit à 

l'oubli. Il s'agit notamment du 

diabète de type 1. 

 

Quand le secrétaire d'État s'at-
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Wanneer verwacht u de resultaten van het onderzoek van het KCE 

naar de eventuele uitbreiding van het recht om vergeten te worden 

naar diabetes type 1? 

 

Naar welke andere chronische ziekten zal het KCE nog onderzoek 

doen? Werd al de opdracht gegeven tot onderzoek voor MS?  

 

Wanneer mogen wij de effectieve uitbreiding van het referentierooster 

verwachten?  

 

Hebt u een zicht op het effect van het recht om vergeten te worden op 

de verzekerbaarheid van ex-kankerpatiënten?  

 

Zijn er nog klachten binnengekomen bij de ombudsman verzekeringen 

omtrent dit onderwerp? Met andere woorden, zijn er verzekeraars die 

geen rekening houden met dit recht om vergeten te worden? 

 

tend-il à disposer des résultats de 

cette étude? Quelles autres 

maladies chroniques entreront en 

ligne de compte? La mission 

d'étude a-t-elle été élargie à la 

sclérose en plaques? Quand 

pouvons-nous espérer l'extension 

de la grille de référence? Quel est 

l'effet du droit à l'oubli sur 

l'“assurabilité” des anciens cancé-

reux? L'Ombudsman des Assu-

rances a-t-il reçu des plaintes 

concernant des assureurs qui ne 

respectent pas le droit à l'oubli? 

 

04.02 Staatssecretaris Thomas Dermine: Mevrouw Van Bossuyt, de 

wetgever heeft het Federaal Kenniscentrum voor de Gezondheidszorg 

(KCE) verschillende opdrachten gegeven om een ingekorte termijn 

van recht om vergeten te worden voor te stellen. Deze voorstellen in 

verband met kankeraandoeningen en chronische ziekten moeten 

zowel de schuldsaldoverzekering als de verzekering gewaarborgd 

inkomen betreffen. Wij hebben overleg gepland met het KCE om de 

studies te bepalen en de prioriteiten te bepalen. Ik kan u dus op dit 

ogenblik nog geen planning geven.  

 

Om alle nieuwe ingekorte termijnen voor kankeraandoeningen in acht 

te nemen en om rekening te houden met het voorstel van het KCE in 

verband met borstkanker, werd er reeds een ontwerp van koninklijk 

besluit opgesteld. Het advies van de FSMA betreffende dit ontwerp 

werd verkregen. Het ontwerp zal nu voor advies aan de Raad van 

State voorgelegd worden.  

 

Aangezien de uitbreiding van de wet nog recent is, is het te vroeg om 

het positieve effect op de verzekerbaarheid van ex-kankerpatiënten te 

meten. Bij de Ombudsman van de Verzekeringen komt de problema-

tiek van het recht om vergeten te worden zeer weinig aan bod.  

 

04.02  Thomas Dermine, secré-

taire d'État: Le législateur a confié 

plusieurs missions de recherche 

au KCE dans le but de pouvoir 

proposer, dans le cadre du droit à 

l'oubli, des délais raccourcis pour 

les cancers et les maladies 

chroniques. Nous nous concerte-

rons avec le KCE afin de détermi-

ner quelles études, notamment 

doivent être réalisés en priorité. Je 

ne peux pas encore fournir ce 

planning à ce stade-ci. 

 

Un projet d'arrêté royal a déjà été 

élaboré afin de tenir compte des 

nouveaux délais pour les cancers 

ainsi que de la proposition du KCE 

pour le cancer du sein. Par 

ailleurs, nous avons déjà reçu un 

avis de la FSMA. Le projet va être 

soumis au Conseil d'État pour 

avis. 

 

L'extension de la loi est encore 

trop récente pour que nous puis-

sions déjà mesurer un effet positif 

sur l'assurabilité des personnes 

guéries d'un cancer. 

 

Le médiateur reçoit très peu de 

plaintes à ce sujet. 

 

04.03  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Mijnheer de staatssecretaris, 

het dossier rond het recht om vergeten te worden, is een heel mooi 

voorbeeld van hoe meerderheid en oppositie kunnen samenwerken 

rond een problematiek. Dit is iets waaromtrent Kamerbreed een 

wetsvoorstel werd ingediend dat vervolgens unaniem is goedgekeurd.  

 

Het is wel jammer om te horen dat er inzake de uitbreiding van het 

04.03  Anneleen Van Bossuyt 

(N-VA): Je regrette qu'aucun 

progrès n'ait encore été réalisé sur 

la voie d'une extension de la grille 

de référence à d'autres maladies 

chroniques. Ce dossier est indé-

pendant de la proposition de loi 
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referentierooster naar andere chronische ziekten nog steeds geen 

vooruitgang is geboekt. Dat staat voor een stukje los van het wets-

voorstel dat goedgekeurd werd rond de uitbreiding voor ex-kankerpa-

tiënten, het inkorten van de termijn en het uitbreiden van de verzeke-

ringen waarop het van toepassing is.  

 

De resolutie om het referentierooster uit te breiden en dus ook andere 

chronische ziekten op te nemen, bijvoorbeeld diabetes of MS, werd 

hier reeds twee jaar geleden Kamerbreed goedgekeurd. Ik kan alleen 

vaststellen dat als wij zelf een parlementair initiatief nemen, het 

sneller gaat dan wanneer wij op de regering moeten wachten. Ik zal 

met de collega's moeten overleggen of wij daaromtrent ook niet beter 

een wetsvoorstel indienen.  

 

adoptée concernant le raccour-

cissement du délai et l'élargisse-

ment des types d'assurance 

auxquels le droit s'applique. Il y a 

deux ans, la Chambre a pourtant 

adopté une résolution demandant 

d'étendre la grille de référence à 

d'autres maladies chroniques, tels 

que les diabètes et la sclérose en 

plaques. Vu la lenteur des travaux, 

je vais me concerter avec mes 

collègues pour examiner s'il n'est 

pas préférable que nous dépo-

sions nous-mêmes une proposi-

tion de loi. 

 

L'incident est clos. 

Het incident is gesloten. 

 

05 Questions jointes de 

- Samuel Cogolati à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "La prime pellets" 

(55033278C) 

- Reccino Van Lommel à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "La prime de crise pour 

les pellets" (55033326C) 

05 Samengevoegde vragen van 

- Samuel Cogolati aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De pelletpremie" 

(55033278C) 

- Reccino Van Lommel aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De crisispremie 

voor pellets" (55033326C) 

 

Le président: La question n° 55033278C de M. Cogolati est sans objet vu son absence. 

 

05.01  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de staatssecretaris, de 

voorbije maanden passeerden regelmatig wetsontwerpen de revue 

naar aanleiding van de hoge energiefacturen en werden er onder-

steunende maatregelen genomen. Ik kreeg daarbij telkens het gevoel 

dat men een bepaalde categorie vergat, waarna we opnieuw een 

wetsontwerp op ons bord kregen. Ik heb dat ook aan uw collega 

gezegd. 

 

Het laatste wetsontwerp dat hier werd goedgekeurd, betrof de premie 

voor pellets. Er werd voorzien dat wie minstens 500 kg pellets in bulk 

of op een pallet aankocht in aanmerking zou komen voor die premie. 

Heel wat mensen die met pellets verwarmen zijn bezorgd omdat het 

voor hen niet evident is om een dergelijke hoeveelheid in één keer 

aan te kopen. Denk maar aan mensen die in een appartement wonen 

en dus geen pallet kunnen stockeren. Zij kopen misschien ook 500 kg 

pellets aan, maar dan wel gespreid, waardoor zij geen recht hebben 

op die premie. 

 

Op welke manier kunnen die mensen wel genieten van die tegemoet-

koming? Hebt u daarmee rekening gehouden? 

 

05.01  Reccino Van Lommel 

(VB): Une prime pour les pellets a 

été introduite à la fin de l'année 

dernière. Une condition pour en 

bénéficier est d'acheter au moins 

500 kg en vrac. Cependant, cela 

n'est pas possible pour les per-

sonnes qui n'ont pas d'espace 

pour stocker un tel approvision-

nement, je pense par exemple aux 

personnes qui vivent dans un 

appartement. Les personnes qui 

achètent les 500 kg en quantités 

échelonnées n'auraient donc pas 

droit à la prime.  

 

Est-ce exact? Comment peuvent-

ils néanmoins entrer en ligne de 

compte pour bénéficier de la 

prime? 

 

05.02 Staatssecretaris Thomas Dermine: Mijnheer Van Lommel, in 

artikel 4, § 3, van de programmawet van 26 december 2022 wordt 

aangegeven dat de verwarmingstoelage voor pellets in bulk eveneens 

wordt toegekend aan gezinnen in een appartementsgebouw met een 

verwarming op pellets via een gemeenschappelijke installatie. 

05.02  Thomas Dermine, secré-

taire d'État: L'allocation de chauf-

fage pour les pellets en vrac est 

en effet également accordée aux 

familles vivant dans un immeuble 
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De verwarming van het gebouw moet dus hoofdzakelijk gebeuren met 

pellets. In de artikelen 5 en 6 van dezelfde wet wordt aangegeven dat 

enerzijds de beheerder van de appartementsgebouwen met gemeen-

schappelijke eigendom en anderzijds de eigenaars van opbrengstei-

gendommen, het gebouw moeten registreren op het online informati-

caplatform. De bewoners kunnen vervolgens een aanvraag indienen. 

à appartements disposant d'un 

chauffage à pellets par une 

installation commune. Le chauf-

fage du bâtiment doit se faire 

principalement avec des pellets. 

Le bâtiment doit d'abord être 

enregistré sur la plateforme infor-

matique en ligne, puis les 

habitants peuvent introduire une 

demande. 

 

Les critères de livraison et de quantité minimale de pellets livrés ont 

été ajoutés par le gouvernement pour pouvoir exercer un contrôle 

minimal sur la condition de chauffage principal par pellets du ménage. 

 

De criteria met betrekking tot de 

levering en de minimale hoeveel-

heid werden toegevoegd om te 

controleren of het gezin effectief 

hoofdzakelijk met pellets ver-

warmt, en er dus aan die voor-

waarde voldaan wordt.  

 

05.03  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de staatssecretaris, 

inderdaad, het gaat om de programmawet van december 2022. 

Artikel 4, § 3, handelt over gemeenschappelijke installaties in appar-

tementen. Daar gaat mijn vraag niet over.  

 

In een aantal gevallen zijn de bewoners er zelf op aangewezen om 

pellets in te kopen. Dat is wel moeilijk, want die mensen kunnen niet 

ineens 500 kilo aankopen in bulk of op een pallet. Als ik dan uw 

antwoord analyseer, komen zij niet in aanmerking voor deze premie 

als zij 5 x 100 kilo kopen. Die conclusie kan ik vandaag trekken. Dat is 

spijtig, want ook deze mensen hebben daar recht op. Men moet ook 

rekening houden met mensen die een appartement bewonen en niet 

over veel stockageruimte beschikken. Waarom krijgt een ander dat 

wel? Dat is een onrechtvaardigheid die in de wet is geslopen.  

 

Ik kan slechts hopen dat u dit in de schoot van de regering durft te 

herbekijken en we daar iets aan kunnen doen, opdat ook die mensen 

kunnen genieten van een voordeel waar ze naar mijn mening even-

veel recht op hebben. 

 

05.03  Reccino Van Lommel 

(VB): Ma question ne concerne 

pas les installations communes 

dans des appartements, mais 

plutôt les acheteurs de pellets indi-

viduels. Cette réponse révèle qu'ils 

n'ont pas droit à la prime s'ils 

achètent les 500 kg en cinq fois 

par exemple, faute de pouvoir les 

stocker. Il s'agit d'une injustice 

dans la législation, qui devrait être 

rectifiée. 

 

L'incident est clos. 

Het incident is gesloten. 

 

Le président: Les questions jointes n° 55033283C de Mme Dierick et n° 55033407C de M. Freilich 

deviennent sans objet, vu l'absence de leur auteur. C'est dommage, parce que ces questions portaient sur 

Batopin. Le sujet nous aurait tous intéressés.  

 

Au point suivant figure des questions jointes de MM. D'Amico et Van Lommel. M. D'Amico étant absent, sa 

question n° 55033296C devient sans objet. 

 

06 Questions jointes de 

- Roberto D'Amico à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Le blocage des prix et 

l’étude de l’Observatoire des prix" (55033296C) 

- Reccino Van Lommel à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Les prix élevés des 

denrées alimentaires" (55033416C) 

06 Samengevoegde vragen van 

- Roberto D'Amico aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "Het blokkeren van de 

prijzen en de studie van het Prijzenobservatorium" (55033296C) 

- Reccino Van Lommel aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De hoge voedsel-
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prijzen" (55033416C) 

 

06.01  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de staatssecretaris, 

vooral de hoge energieprijzen van de laatste jaren zorgden voor de 

hoge inflatie waarmee we te maken hebben gekregen. We zien dat 

die prijzen stilaan dalen, al zitten ze nog niet op een aanvaardbaar 

niveau. We stellen echter vast dat de voedselprijzen nu aan het 

stijgen zijn. 

 

Een onderzoek van Test Aankoop wees uit wij nu al bijna 20 % meer 

betalen in de supermarkt dan een jaar geleden. Daarbij zal het ook 

niet blijven, want heel wat jaarcontracten bij supermarkten lopen af. 

Dat maakt dat zij opnieuw over prijzen moeten gaan onderhandelen. 

Dat zorgt ervoor dat wij nog meer met stijgende voedselprijzen te 

maken zullen krijgen. Die stijging van 20 % waarmee we nu al worden 

geconfronteerd, is sowieso al hoger dan de inflatie op zich en de 

loonstijgingen die er al zijn geweest. 

 

Het Prijzenobservatorium heeft onderzocht waarom een winkelkar bij 

ons duurder is dan in de buurlanden. Winkelen in de buurlanden is 

blijkbaar nog steeds goedkoper dan bij ons. Men zegt dat de prijsstij-

gingen het gevolg zijn van een combinatie van factoren, waaronder de 

gestegen kosten voor grondstoffen, transportkosten, energie en 

lonen. 

 

Mijnheer de staatssecretaris, ik vraag mij af welk gevolg u aan de 

resultaten van deze studies zult geven? Hebt u daarover reeds 

overleg met de voedingssector gehad? Welke maatregelen acht u, 

samen met de regering, aangewezen om de betaalbaarheid van de 

winkelkar te garanderen? 

 

06.01  Reccino Van Lommel 

(VB): Ce sont surtout les prix 

élevés de l'énergie de ces derniè-

res années qui sont à l'origine de 

la forte inflation. Si ces prix ont 

baissé, les prix des denrées 

alimentaires, eux, ne cessent 

d'augmenter. Ils ont déjà aug-

menté de 20 % depuis l'année 

dernière. Il demeure moins oné-

reux d'effectuer des achats chez 

nos voisins que chez nous. 

L'Observatoire des prix s'est 

penché sur la question et en 

conclut que les hausses de prix 

dans notre pays résultent d'une 

combinaison de facteurs tels que 

l'augmentation du coût des 

matières premières, du transport, 

de l'énergie et des salaires. Quelle 

suite le secrétaire d'État donnera-

t-il à ces conclusions? 

 

06.02  Thomas Dermine, secrétaire d'État: Monsieur le président, 

comme l'indique l'étude de l'Observatoire des prix, la forte inflation 

des produits alimentaires constatée en 2022 est due principalement à 

une augmentation des coûts des matières premières et de l'énergie. 

 

06.02  Staatssecretaris Thomas 

Dermine: Zoals het Prijzenobser-

vatorium aangeeft, is de hoge 

inflatie voor levensmiddelen in 

2022 te wijten aan de stijging van 

de energie- en grondstoffenprij-

zen. 

 

Die studie zal in de volgende taskforce Agrovoeding worden gepre-

senteerd. Zowel vertegenwoordigers van de agrovoedingssector als 

van de consumenten worden uitgenodigd. 

 

Cette étude sera présentée lors de 

la prochaine task force sur l'indus-

trie agroalimentaire, à laquelle 

sont conviés tant des représen-

tants du secteur agroalimentaire 

que des représentants des 

associations de consommateurs. 

 

Le taux de marge tel que calculé par la Banque nationale de Belgique 

est calculé pour l'ensemble de l'économie belge, tous secteurs 

confondus. En revanche, l'analyse de l'Observatoire des prix a estimé 

l'évolution de la marge en 2022 pour des secteurs spécifiques de 

l'alimentation avec une estimation qui est plus précise. 

 

De NBB berekent de margevoet 

voor de Belgische economie, voor 

alle sectoren samen. De marge-

voet die door het Prijzenobservato-

rium becijferd wordt, heeft betrek-

king op de voedingssector en is 

dus preciezer.  

 

Voor de meeste onderzochte levensmiddelensectoren stelt het 

Prijzenobservatorium inderdaad vast dat de kosten meer zijn geste-

gen dan de verkoopprijzen en dat de marges in 2022 dus onder druk 

En ce qui concerne la plupart des 

secteurs alimentaires étudiés, 

l'Observatoire des prix constate 
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zijn komen te staan. Op het niveau van de detailhandel constateren 

wij voor bijna alle geanalyseerde productengroepen een sterkere 

stijging van de kosten dan van de verkoopprijzen. Bijgevolg lijken de 

marges in 2022 te zijn gedaald. 

 

que les coûts ont augmenté 

davantage que les prix de vente et 

que les marges ont donc subi une 

pression en 2022. Dans le com-

merce de détail, pour presque tous 

les groupes de produits analysés, 

nous constatons que les coûts ont 

plus augmenté que les prix de 

vente. Par conséquent, en 2022, 

les marges semblent s'être 

réduites. 

 

Pour toutes ces raisons, l'instauration d'un prix maximum dans 

l'agroalimentaire n'est pas à l'ordre du jour. 

 

L'étude de l'Observatoire des prix sur les différences de niveaux de 

prix à la consommation entre la Belgique et ses principaux voisins 

devrait être finalisée au cours du second semestre 2023. 

 

Om die redenen is de invoering 

van een prijsplafond in de voe-

dingsmiddelenindustrie niet aan de 

orde. De studie van het Observa-

torium inzake de vergelijking met 

de buurlanden zou in de tweede 

helft van 2023 klaar moeten zijn. 

 

06.03  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de staatssecretaris, u 

hebt gezegd dat u het zult meenemen naar de taskforce Agrovoeding. 

Uiteraard zijn een aantal kosten gestegen. Ik heb met bijzonder veel 

landbouwers en telers gesproken. Ik moet vaststellen dat zij per 

definitie niet meer krijgen voor hun producten. Dat wil zeggen dat zij 

aan het begin van de supply chain wel geconfronteerd worden met 

hoge kosten, maar niet meer krijgen voor hun producten. Dat zorgt 

ervoor dat sommige landbouwers hun teelt gewoon links hebben laten 

liggen en van mening zijn dat het geen zin heeft. De tegenstelling 

tussen de hoge energieprijzen en de verkoopprijzen doet hen beslis-

sen om te stoppen met de oogst van dit jaar. Dat is dus effectief een 

realiteit, in België maar ook in Nederland.  

 

Door de stijgende prijzen staan de marges inderdaad onder druk in de 

supermarkten. Ik stel vast dat de supermarkten bij ons duurder zijn 

dan in de buurlanden. We moeten zoeken naar de oorzaak daarvan. 

Met uw regering moet u ook durven nadenken over wat daar specifiek 

aan kan gedaan worden.  

 

06.03  Reccino Van Lommel 

(VB): Plusieurs contacts avec des 

agriculteurs et des producteurs 

m'ont clairement démontré qu'ils 

ne recevaient pas forcément plus 

pour leurs produits. Résultat: 

certains agriculteurs jettent même 

l'éponge pour la récolte de cette 

année. Les marges dans les 

supermarchés sont sous pression 

à cause de la hausse des prix. 

 

L'incident est clos. 

Het incident is gesloten. 

 

07 Question de Leslie Leoni à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Le droit à la 

voix" (55033317C) 

07 Vraag van Leslie Leoni aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De 

portretrechtelijke bescherming van iemands stem" (55033317C) 

 

07.01  Leslie Leoni (PS): Monsieur le secrétaire d'État, Le deepfake 

est une technique de synthèse multimédia reposant sur l'intelligence 

artificielle (IA). Elle peut servir, par exemple, à reproduire la voix d'une 

personne pour lui faire dire des choses inventées. Cela donne parfois 

des vidéos assez amusantes sur les réseaux sociaux. Avec le 

développement de l'IA, les deepfakes deviennent de plus en plus 

réalistes. 

 

Certains s'en réjouissent, d'autres s'en méfient. Des personnes mal 

intentionnées abusent de cette technologie afin de manipuler ou de 

harceler. Il n'est pas rare de retrouver sur les réseaux sociaux de faux 

07.01  Leslie Leoni (PS): Door de 

ontwikkelingen op het gebied van 

kunstmatige intelligentie worden 

deepfakes steeds realistischer. 

Sommigen maken van die tech-

nologie gebruik om mensen te 

manipuleren of te pesten, anderen 

– vooral zangers – maken zich 

zorgen dat hun stem zonder hun 

instemming gebruikt zal worden. 
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discours d'hommes d'État propageant des fake news. La frontière 

entre la réalité et les deepfakes est tellement infime que beaucoup de 

personnes tombent dans le piège. C'est un peu l'apanage de notre 

siècle. 

 

Le monde artistique s'inquiète face au développement de cette 

technologie. Des chanteuses et chanteurs craignent que leur voix soit 

utilisée par des producteurs peu scrupuleux. Avec l'avancement de la 

technologie, un producteur pourrait générer une voix à partir d'enre-

gistrements vocaux soit de musique, soit de discours existants. Par la 

suite, ils pourraient faire chanter n'importe quel texte avec cette voix 

sans que l'artiste ne puisse agir juridiquement pour contraindre le 

producteur. Un flou juridique semble exister en Belgique. 

 

Monsieur le secrétaire d'État, avez-vous connaissance de cette dérive 

que les chanteurs pourraient subir? Actuellement, quelles sont les 

possibilités de recours pour les artistes? Une clarification de la 

situation est-elle possible afin de rassurer les chanteuses et chan-

teurs dont la voix constitue le gagne-pain? Un changement de la 

législation est-il envisagé pour créer un droit à la voix? Je vous 

remercie d'avance pour vos réponses. 

 

Draagt u kennis van die uitwas-

sen? Welke mogelijkheden heb-

ben artiesten om dergelijke feno-

menen aan te vechten? Plant men 

een wetswijziging om een 'recht op 

stem' in het leven te roepen? 

 

07.02  Thomas Dermine, secrétaire d'État: Madame Leoni, merci 

pour cette question qui pousse à la réflexion sur ces évolutions 

technologiques. La technique du deepfake peut en effet mener à des 

dérives, bien que celles-ci ne se limitent pas au domaine de la 

chanson. On pourrait imaginer un deepfake de la voix d'une députée 

qui poserait des questions factices en commission – pourquoi pas.  

 

Je n'ai pas connaissance de problèmes particuliers pour le moment 

en Belgique en ce qui concerne cette question spécifique. Les artistes 

dont la voix est l'outil de travail disposent déjà à l'heure actuelle de 

moyens d'action contre de telles pratiques. Ils pourraient par exemple 

utiliser le droit moral au respect de l'intégrité de leurs interprétations 

pour s'opposer à ce que des extraits soient tirés en vue de reconsti-

tuer leur voix sans leur consentement. 

 

Une autre possibilité pourrait être trouvée dans les droits de la 

personnalité et le respect de la vie privée, qui sont également des 

fondements du droit à l'image déjà bien établi, et qui pourraient 

s'appliquer de manière analogue pour la voix qui est, elle aussi, un 

élément intrinsèque de la personnalité. 

 

Enfin, l'usurpation d'identité en matière pénale pourrait également 

jouer si un producteur laisse entendre qu'une chanson est interprétée 

par un artiste alors que ce n'est pas le cas. 

 

Je pense donc que divers moyens légaux existent déjà dans notre 

arsenal juridique pour agir contre les dérives potentielles que vous 

évoquez. Il n'est pas, à ce stade, dans l'intention de M. le ministre 

Dermagne de prévoir explicitement un droit à la voix. On peut en effet 

craindre que, au contraire, en prévoir un développe la pratique du 

deepfake et incite des producteurs à obtenir contractuellement des 

artistes ce droit à la voix qui les dépossèderait d'une certaine façon. 

Ceux-ci pourraient alors véritablement se retrouver sans voie de 

recours face à des utilisations non souhaitées de leur voix recons-

truite. 

 

07.02  Staatssecretaris Thomas 

Dermine: De deepfaketechniek 

kan inderdaad tot heel wat uitwas-

sen leiden. Ik draag geen kennis 

van een probleem in België wat 

nagebootste stemmen of voice 

deepfakes betreft. Kunstenaars 

voor wie de stem hun werkinstru-

ment is, beschikken over middelen 

om op te treden tegen dergelijke 

praktijken, met name het morele 

recht op de eerbiediging van de 

integriteit van hun vertolkingen, het 

persoonlijkheidsrecht of het recht 

op privacy – die tevens de stevige 

basis vormen voor het portret-

recht, dat ook op de stem toege-

past zou kunnen worden, aange-

zien de stem ook intrinsiek deel 

uitmaakt van de persoonlijkheid. 

Tot slot zou men zich uit straf-

rechtelijk oogpunt kunnen beroe-

pen op identiteitsdiefstal indien 

een producer wil laten uitschijnen 

dat een lied gezongen wordt door 

een bepaalde zanger, terwijl dat 

niet het geval is.  

 

In dit stadium heeft de minister 

geen plannen voor de portret-

rechtelijke bescherming van de 

stem. Een dergelijke bescherming 

zou zich tegen de kunstenaars 

kunnen keren, aangezien dit 

anderen ertoe zou kunnen aan-

zetten om zangers die rechten te 
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ontfutselen. Daardoor zouden de 

zangers geen rechtsmiddelen 

meer hebben indien er ongewenst 

gebruikgemaakt wordt van hun 

nagemaakte stem.   

 

07.03  Leslie Leoni (PS): Monsieur le secrétaire d'État, je vous 

remercie pour toutes ces pistes. Je ne manquerai pas de les commu-

niquer au secteur, qui est un peu inquiet à cet égard. Il est vrai que 

beaucoup de choses sont déjà en place. Les problématiques sont 

vastes. Tout a bien été remué avec le statut d'artiste. Je ne manque-

rai pas de communiquer avec le secteur. 

 

07.03  Leslie Leoni (PS): Ik zal 

uw antwoorden aan de sector 

bezorgen. 

 

Het incident is gesloten. 

L'incident est clos. 

 

08 Vraag van Anneleen Van Bossuyt aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De 

insolventieverzekering in de reissector" (55033393C) 

08 Question de Anneleen Van Bossuyt à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur 

"L'assurance contre l'insolvabilité dans le secteur des voyages" (55033393C) 

 

08.01  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Ik verwijs naar mijn inge-

diende vraag. 

 

Ik stelde de voorbije jaren geregeld vragen over een duurzame 

herziening van het systeem van insolventieverzekering en garantiere-

geling bij de reisorganisatoren. Het is namelijk zo dat sinds de co-

ronacrisis, waarbij de reissector in zwaar weer verkeerde, het voor 

veel reisorganisaties een pak moeilijker is geworden om verzekerd te 

geraken, door het wegvallen van enkele verzekeringsspelers.  

 

U werkt al even aan een wetsontwerp opdat reisorganisatoren hun 

activiteiten zonder problemen zouden kunnen verder zetten de 

komende jaren. Het dossier stond onlangs ook op de ministerraad.  

 

Graag informeer ik dan ook naar een stand van zaken.  

 

Hoeveel reisorganisaties zijn op dit moment verzekerd voor insolven-

tie? Hoe verhoudt het aantal verzekerden zich tot 2020, 2021 en 

2022? 

 

Hoeveel reisorganisaties werden geweigerd voor aansluiting bij een 

insolventieverzekering? Hoe verhoudt het aantal afgekeurde verzeke-

ringsaanvragen zich tot 2020, 2021, 2022? 

 

Wat is de stand van zaken omtrent het wetsontwerp tot een hervormd 

insolventieverzekeringssysteem? 

 

Werd er al overeenstemming gevonden met de verzekeringssector en 

reissector? Wat houdt het ontwerp concreet in? 

 

Zal het in dit voorstel mogelijk zijn om als reisorganisatie individueel 

een polis aan te gaan bij een onafhankelijke verzekeraar of zal 

dekking enkel mogelijk zijn via een groepsverzekering? 

 

Werd het voorstel ook voorgelegd aan de Europese Commissie in het 

kader van de notificatieprocedure? Wat waren hun bemerkingen? 

 

08.01  Anneleen Van Bossuyt 

(N-VA): Depuis la crise du corona-

virus, de nombreuses organisa-

tions de voyages peinent beau-

coup plus à obtenir une assu-

rance. 

 

Combien d'organisations de 

voyages sont-elles assurées 

contre l'insolvabilité? Quelle est la 

proportion actuelle d'assurés par 

rapport à 2020 et 2021? À com-

bien d'organisations de voyages 

cette assurance a-t-elle été 

refusée? Ce chiffre a-t-il aug-

menté? Où en est le projet de loi 

relatif à une réforme du régime de 

garantie contre l'insolvabilité? Y a-

t-il déjà un accord avec les 

secteurs concernés à son sujet? 

Les organisations de voyages 

pourront-elles contracter à titre 

individuel une police auprès d'un 

assureur indépendant? La propo-

sition a-t-elle déjà été soumise à la 

Commission européenne? 

 



CRIV 55 COM 972 25/01/2023  

 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA  55E LÉGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

15 

Wanneer mogen we het ontwerp in de Kamer verwachten? 

 

08.02 Staatssecretaris Thomas Dermine: Momenteel zijn 978 

ondernemingen verzekerd tegen insolventie voor pakketreizen. Dat 

waren er 979 begin 2022, 1.084 begin 2021 en 1.124 begin 2020. De 

coronacrisis in 2020 en 2021 heeft tot een duidelijke daling in het 

aantal verzekerde ondernemingen geleid. De administratie van mijn 

collega Pierre-Yves Dermagne beschikt niet over de gevraagde 

gegevens. Het wetsontwerp ligt nu ter advies voor bij de Raad van 

State. 

 

De betrokken sectoren werden inderdaad geraadpleegd. Het wets-

ontwerp voert een maximumgrens in voor de tussenkomst van de 

verzekeringsondernemingen waarbij een overeenkomst van dat type 

werd afgesloten. Onder dat plafond komt de volledige in de overeen-

komst vastgestelde verzekeringsdekking ten laste van de verzeke-

ringsonderneming. Boven dat plafond komt de Staat tussenbeide, 

onder de voorwaarden die in dit wetsontwerp zijn vastgesteld. Dit 

systeem zal gelden voor een periode van zes jaar, vanaf 1 januari 

2023 tot en met 31 december 2028. 

 

De verzekeringsondernemingen zullen een jaarlijkse anticiperende 

bijdrage moeten leveren aan een organiek fonds ter financiering van 

het optreden van de Staat, naast die van de betrokken verzekeraars. 

Het wetsvoorstel bevat geen verplichting van een dekking via een 

groepsverzekering.  

 

Het ontwerp werd officieel aangemeld bij de Europese Commissie, die 

op 9 december 2022 een positief besluit nam. De Europese Commis-

sie had voornamelijk opmerkingen betreffende de evenredigheid van 

de bepalingen, onder andere de duur van de maatregelen en de 

kosten voor de Staat. Wijzigingen werden dienovereenkomstig 

aangebracht. Ik hoop het wetsontwerp in de loop van maart te kunnen 

indienen bij de Kamer. 

 

08.02  Thomas Dermine, secré-

taire d'État: À présent, 978 entre-

prises sont assurées contre 

l'insolvabilité pour ce qui concerne 

les voyages à forfait, contre 979 

début 2022, 1 084 début 2021 et 

1 124 début 2020. Le projet de loi 

en question est actuellement 

soumis pour avis au Conseil 

d'État. Les secteurs concernés ont 

été consultés à ce sujet. Le projet 

de loi instaure un plafond pour 

l'intervention. Ce plafond couvre 

l'intégralité de l'assurance conve-

nue à charge de l'entreprise 

d'assurance. Au-delà de ce 

plafond, l'État intervient dans le 

cadre des conditions prévues par 

le projet de loi. Le système sera 

d'application du 1er janvier 2023 au 

31 décembre 2028 inclus. Les 

assureurs devront payer une 

contribution annuelle à un fonds 

de financement organique, outre 

celle des assureurs concernés. Le 

projet de loi ne comporte pas de 

couverture obligatoire par le biais 

d'une assurance de groupe. La 

Commission européenne a rendu 

un avis positif le 9 décembre 2022 

et a principalement formulé des 

observations sur la proportionna-

lité des dispositions, notamment la 

durée des mesures et les coûts 

pour l'État. Ces modifications ont 

été apportées. Nous espérons 

pouvoir déposer le projet de loi à 

la Chambre dans le courant du 

mois de mars. 

 

08.03  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Dank u voor uw antwoord, 

mijnheer de staatssecretaris. De reissector behoorde tijdens de 

coronacrisis tot de hardst getroffen sectoren. Na de coronacrisis bleek 

het voor hen bovendien moeilijk om een insolventieverzekering te 

krijgen. Hoewel het een Europese verplichting is om een dergelijke 

verzekering aan te gaan, bleken slechts weinig verzekeraars die nog 

aan te bieden.   

 

Ik kan me dus alleen maar verheugen over het wetsontwerp dat 

klaarblijkelijk vrijdag in de ministerraad op tafel lag. Ik kijk ernaar uit 

om dat hier in de Kamer te kunnen inzien, ergens in maart heb ik uit 

uw antwoord begrepen. Ik heb alvast een aantal elementen eruit 

genoteerd die we met de nodige aandacht zullen onderzoeken. 

Hopelijk kan de reissector er een tweede adem mee vinden.  

 

08.03  Anneleen Van Bossuyt 

(N-VA): Le secteur des voyages a 

été l'un des plus sévèrement 

touchés lors de la crise du corona-

virus et ensuite, il s'est avéré très 

difficile de conclure une assurance 

contre l'insolvabilité, alors qu'il 

s'agit d'une obligation européenne. 

 

Het incident is gesloten. 
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L'incident est clos. 

 

09 Vraag van Reccino Van Lommel aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over 

"Faillissementen" (55033417C) 

09 Question de Reccino Van Lommel à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Les 

faillites" (55033417C) 

 

09.01  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de staatssecretaris, ik 

volg de faillissementscijfers op de voet en stel vast dat bedrijven in 

bepaalde sectoren het hoe langer hoe moeilijker krijgen. De faillisse-

mentscijfers verschillen per regio. Vooral in Vlaanderen neemt het 

aantal geregistreerde faillissementen toe in vergelijking met 2019, de 

periode vóór covid. In Brussel en Wallonië blijven de cijfers tot nu toe 

nog redelijk stabiel. Vooral bedrijven in de bouw- en de transportsec-

tor zitten in de problemen. Het gaat dan specifiek om kleinere bedrij-

ven en zelfstandigen.  

 

In andere sectoren wordt een banenverlies geregistreerd. Dat is het 

geval in de transport- en de landbouwsector, alsook in de sector van 

de vrije beroepen en die van wetenschappelijke en technische 

activiteiten.  

 

Als er bedrijven verdwijnen of als bedrijven het moeilijk hebben, 

verdwijnen er vanzelfsprekend ook jobs. Huishoudens hebben het nu 

al moeilijk en als mensen hun job verliezen, zullen ze het nog moeilij-

ker krijgen. 

 

Welke maatregelen zult u treffen om banenverlies tegen te gaan? 

 

De hoogconjunctuur in de bouw lijkt voorbij. De Euribor-rente, die een 

tijd negatief was, is aanzienlijk gestegen. Daardoor zijn hypothecaire 

leningen veel duurder geworden. De gezinnen zullen dan ook minder 

geneigd zijn om in vastgoed te investeren. Daarnaast zijn ook de 

kosten gestegen. Zo is de prijs van bouwmaterialen met 15 % geste-

gen. Daardoor is het voor veel mensen onbetaalbaar om een woning 

te verwerven. 

 

Ik vroeg me dan ook af, mijnheer de staatssecretaris, of onze hui-

zenmarkt voorbereid is op een toename van het aantal huurders, als 

zou blijken dat de mensen daadwerkelijk minder geneigd zijn huizen 

of appartementen aan te kopen. 

 

09.01  Reccino Van Lommel 

(VB): En Flandre, le nombre de 

faillites augmente, tandis qu'à 

Bruxelles et en Wallonie, les 

chiffres restent stables. Ce sont 

surtout les petites entreprises et 

les travailleurs indépendants des 

secteurs de la construction et des 

transports qui sont en difficulté. 

Dans d'autres secteurs, tels que 

l'agriculture, les professions 

libérales et les activités scientifi-

ques et techniques, des emplois 

disparaissent. Quelles mesures le 

secrétaire d'État prendra-t-il pour 

contrer les pertes d'emplois? 

 

La période de haute conjoncture 

dans la construction est terminée. 

Les prêts hypothécaires sont 

devenus beaucoup plus chers et 

les coûts de construction ont 

augmenté. Par conséquent, 

l'acquisition d'un nouveau loge-

ment est hors de prix pour de 

nombreuses personnes. Notre 

marché du logement est-il préparé 

à une augmentation du nombre de 

locataires? 

 

09.02 Staatssecretaris Thomas Dermine: Mijnheer Van Lommel, ik 

moet helaas nogmaals een antwoord geven doorspekt met veel 

cijfers. Onze aandacht is dus vereist.  

 

Uit de officiële cijfers inzake faillissementen, de werkgelegenheids-

graad en de economische groei, blijkt alvast dat de Belgische econo-

mie in het afgelopen jaar goed stand heeft gehouden. Er werden dan 

wel 9.265 bedrijven failliet verklaard in 2022 in België, dat is toch een 

daling van 13 % in vergelijking met het precoronajaar 2019.  

 

Ook op sectorniveau registreerden haast alle sectoren een lager 

aantal faillissementen in vergelijking met het precoronajaar 2019. De 

enige twee uitzonderingen daarop vormen de sectoren vervoer en 

opslag en landbouw en visserij.  

 

Wat het banenverlies ten gevolge van de faillissementen betreft, ligt 

09.02  Thomas Dermine, secré-

taire d'État: Dans l'ensemble, 

l'économie belge a bien résisté en 

2022. Il y a eu 9 265 entreprises 

déclarées en faillite, soit une 

baisse de 13 % par rapport à 

l'année pré-covid 2019. Tous les 

secteurs, à l'exception du secteur 

du transport et de l'entreposage et 

du secteur de l'agriculture et de la 

pêche, ont enregistré moins de 

faillites qu'en 2019. Les pertes 

d'emplois dues aux faillites sont 

également plus faibles en 2022 

qu'en 2019. Au troisième trimestre 

2022, le taux d'emploi en Belgique 
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het aantal in 2022 lager dan in 2019. In het derde kwartaal van 2022 

steeg de werkgelegenheidsgraad in België naar 72,1 %. Dat is 

meteen het hoogste niveau in België sinds het eerste onderzoek over 

de arbeidskrachten, in 1983. 

 

In het derde kwartaal van vorig jaar bedroeg de werkgelegenheids-

graad nog steeds 71,4 %. Voor de eerste keer in de geschiedenis van 

ons land zijn er meer dan 5 miljoen Belgen aan de slag. De Europese 

Commissie verwacht dat de groei van het bbp in België in 2022 zal 

uitkomen op 2,8 % en in 2023 op 0,2 %. Ook in de eurozone zal de 

groei van het bbp naar verwachting vertragen tot respectievelijk 3,2  

% in 2022 en 0,3 % in 2023. 

 

a atteint 72,1 %, soit le niveau le 

plus élevé depuis la première 

enquête sur les forces de travail 

en 1983. Pour la première fois 

dans l'histoire de notre pays, plus 

de 5 millions de Belges travaillent.  

 

La Commission européenne 

prévoit que la croissance du PIB 

en Belgique atteindra 2,8 % pour 

2022 et 0,2 % pour 2023. Dans la 

zone euro, la croissance économi-

que devrait, selon les prévisions, 

ralentir à 0,3 % cette année. 

 

Il s'agit donc d'une détérioration des perspectives macroéconomiques 

qui n'est pas spécifique à la Belgique mais qui suit une courbe 

tendancielle à travers les différents États membres de l'Union euro-

péenne. 

 

Niet alleen voor België, maar voor 

alle EU-lidstaten verslechteren de 

economische vooruitzichten. 

 

Wij hebben ondanks de opeenvolgende crisissen een historisch hoge 

werkgelegenheidsgraad bereikt, wat zeer positief is. Wij handhaven 

onze doelstelling om tegen 2030 een werkgelegenheidsgraad van 

80 % te bereiken. Daarvoor blijven we werken aan belangrijke 

maatregelen, zoals de invoering van gebieden van nul werklozen, een 

nieuw systeem van cumul van uitkeringen met een geleidelijke 

hervatting van het werk of acties voor een harmonieus loopbaaneinde 

en voor een betere integratie van mensen van buitenlandse afkomst 

op de arbeidsmarkt.  

 

Door de stijging van de rente neemt de kostprijs van de aankoop van 

een eigen woning inderdaad toe. De regering heeft echter wel al 

maatregelen genomen om de kosten verbonden aan een hypothe-

caire lening te verlagen. Zo hebben wij dit jaar de notaristarieven 

verlaagd voor de aankoop van de enige eigen woning. Wie een 

woning koopt die 100.000 tot 350.000 euro kost, zal gemiddeld 1.000 

euro minder betalen voor de aankoop en de financiering van zijn 

woning. Daarnaast wil ik ook de reglementering aanpassen inzake de 

koppelverkoop van een hypothecaire lening met een ander financieel 

product, zoals een brandverzekering. Ik wil het in dat geval gemakke-

lijker maken om van brandverzekering te veranderen zonder dat de 

kredietnemer de korting op de hypothecaire lening verliest. Op die 

manier kan de concurrentie beter spelen en zullen de tarieven voor 

een brandverzekering competitiever worden. 

Nous maintenons notre objectif 

d'atteindre un taux d'emploi de 

80 % d'ici 2030. Pour y parvenir, 

nous prenons différentes mesures, 

comme la mise en place de 

territoires zéro chômeur, un nou-

veau système de cumul des 

allocations avec une reprise 

progressive du travail, des actions 

en vue d'une fin de carrière har-

monieuse et une meilleure intégra-

tion des personnes d'origine 

étrangère sur le marché de l'em-

ploi. 

 

En raison de la hausse des taux 

d'intérêt, l'achat d'un logement 

propre devient effectivement plus 

onéreux. Toutefois, le gouverne-

ment a pris des mesures afin de 

réduire les coûts. Nous avons par 

exemple réduit les frais de notaire 

pour l'achat de l'unique habitation 

propre. Nous adapterons égale-

ment la réglementation en matière 

de vente couplée d'un prêt hypo-

thécaire avec d'autres produits 

financiers tels que l'assurance 

incendie, afin que l'emprunteur 

puisse plus facilement changer 

d'assurance incendie sans risquer 

de perdre sa ristourne sur son prêt 

hypothécaire. Cela permettra de 

mieux faire jouer la concurrence. 

 

09.03  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de staatssecretaris, 

bedankt voor uw omstandige antwoord. Ik begrijp dat de problematiek 

vandaag niet zo heel groot is, maar als ik de cijfers van de faillisse-

09.03  Reccino Van Lommel 

(VB): Il ressort des statistiques sur 

les faillites que les problèmes sont 
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menten bekijk, merk ik wel dat de problemen in het Vlaamse Gewest 

groter zijn dan in het Waalse Gewest. 

 

Wat u over de werkgelegenheidsgraad zegt, klopt. Op dit moment is 

die bijzonder hoog, hij is nog vrijwel nooit zo hoog geweest. In deze 

commissie hebben echter al heel wat ondernemersorganisaties ons 

ervoor gewaarschuwd dat er in 2023 sprake kan zijn van jobverlies, 

zeker door de stijgende loonkosten die niet altijd kunnen worden 

doorgerekend, wat maakt dat sommige bedrijven het misschien met 

minder mensen zullen moeten stellen. 

 

U zegt ook dat er tegen 2030 een werkzaamheidsgraad van 80 % zal 

zijn. Voor Vlaanderen zal dat niet zo'n heel groot probleem zijn, maar 

in Wallonië is er nog veel werk aan de winkel om de mensen te 

activeren zodat zij aan de slag gaan. 

 

plus importants en Région fla-

mande. Le taux d'emploi y est 

effectivement élevé, mais de 

nombreuses organisations patro-

nales nous ont déjà mis en garde 

contre les pertes d'emplois en 

2023, en particulier en raison des 

coûts salariaux croissants qui ne 

peuvent pas toujours être réper-

cutés sur les clients. 

 

De très nombreuses personnes 

devront encore être activées, 

surtout en Wallonie, pour atteindre 

un taux d'emploi de 80 % d'ici 

2030. 

 

L'incident est clos. 

Het incident is gesloten. 

 

Le président: (…) La question n° 55033500C de Mme Dierick est reportée. 

 

Ceci clôture la séance de questions adressées à M. Dermagne. Le débat d'actualité avec M. Dermine étant 

prévu à 16 h 00, nous allons suspendre la séance. 

 

La réunion publique de commission est suspendue de 15 h 42 à 16 h 01. 

De openbare commissievergadering wordt geschorst van 15.42 uur tot 16.01 uur. 

 

Chers collègues, pour ce débat d'actualité, vous aurez droit à deux minutes pour poser votre question. 

J'accorderai entre cinq et dix minutes pour la réplique, vu le nombre d'intervenants. 

 

10 Actualiteitsdebat over het Europees Herstelplan en toegevoegde vragen van 

- Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 

over "De verdeling van de minderinkomsten aan Europese steungelden" (55032394C) 

- Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 

over "Het uitstel van de aanvraag tot uitbetaling van de Europese relancegelden" (55033096C) 

- Catherine Fonck aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 

over "De impact van het uitblijven van een pensioenhervorming op het herstelplan" (55033134C) 

- Marco Van Hees aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 

over "De geblokkeerde middelen van het herstelplan" (55033291C) 

- Mathieu Bihet aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 

over "Het pensioendossier" (55033312C) 

- Marco Van Hees aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 

over "Het nieuwe tijdpad voor de storting van de voor het herstelplan bestemde Europese fondsen" 

(55033383C) 

- Marco Van Hees aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 

over "De doelstelling inzake de 3,5 % overheidsinvesteringen in het raam van het herstelplan" 

(55033388C) 

- Reccino Van Lommel aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschaps-

beleid) over "Het uitstel van het coronafonds" (55033419C) 

- Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 

over "Het Nationaal Plan voor Herstel en Veerkracht" (55033549C) 

10 Débat d'actualité sur le plan de relance européen et questions jointes de 

- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique scientifique) 

sur "La répartition des moyens diminués alloués par le fonds de relance européen" (55032394C) 

- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique scientifique) 

sur "Le report de la demande de versement des fonds de relance européens" (55033096C) 

- Catherine Fonck à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique scientifique) 
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sur "Les conséquences de l’absence d’une réforme des pensions sur le plan de relance" (55033134C) 

- Marco Van Hees à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique scientifique) 

sur "Les fonds bloqués du plan de relance" (55033291C) 

- Mathieu Bihet à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique scientifique) 

sur "Le dossier des pensions" (55033312C) 

- Marco Van Hees à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique scientifique) 

sur "Le nouvel échéancier de versement des fonds européens destinés au plan de relance" 

(55033383C) 

- Marco Van Hees à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique scientifique) 

sur "L’objectif des 3,5 % d’investissement public dans le cadre du plan de relance" (55033388C) 

- Reccino Van Lommel à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique scienti-

fique) sur "Le report du fonds coronavirus" (55033419C) 

- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique scientifique) 

sur "Le Plan national pour la reprise et la résilience" (55033549C) 

 

10.01  Catherine Fonck (Les Engagés): Monsieur le secrétaire 

d'État, j'ai déjà eu l'occasion d'interroger le premier ministre, c'était 

d'ailleurs jeudi dernier en séance plénière. Le moins que l'on puisse 

dire, c'est que la situation de la Belgique n'est quand même pas 

favorable au point que l'on peut se permettre de prendre les choses à 

la légère. Excusez-moi du peu, mais je vous entendais quand même 

dire à la radio que quand on a réussi 18 examens sur 20, on obtient 

18/20. C'est une drôle de mathématique et ce n'est sûrement pas la 

mienne. Quand on réussit 18 examens sur 20, on est donc busé sur 

deux examens et on est renvoyé en deuxième session. Il est mainte-

nant temps de savoir si ce sera la deuxième session ou une troisième 

session. 

 

En effet, cette tranche de 847 millions d'euros devait être libérée sur 

la base de deux examens ratés. L'un va arriver en séance plénière, 

comme prévu, et l'autre est le fameux dossier des pensions. L'enjeu 

n'est pas négligeable. Il ne s'agit pas juste de se dire qu'on va sim-

plement ajuster le bonus pension dans le cadre du petit accord passé 

l'été dernier. Il s'agit de garantir un enjeu qui est bien plus crucial, à 

savoir la viabilité à court, à moyen et à long terme. Ce n'est pas pour 

le plaisir, mais parce que cela permet de garantir la solidarité intergé-

nérationnelle, qui est pour nous cruciale. Autrement, on renvoie toute 

la facture sur la tête de nos enfants et de nos petits-enfants. 

 

Qu'en dites-vous, monsieur le secrétaire d'État? Y a-t-il un travail 

réalisé au niveau du gouvernement? Il y avait cette fameuse note du 

premier ministre. Où en est-on? Quand ce travail va-t-il aboutir? Par 

rapport aux nouvelles deadlines que la Commission européenne vous 

a octroyées, celle de fin février sera-t-elle bien respectée? 

 

J'aimerais aussi vous faire préciser les exigences exactes au niveau 

de la Commission européenne. Sur quoi la Commission européenne 

vous demande-t-elle de répondre et surtout de prendre des engage-

ments, des décisions, y compris concrétisées? 

 

10.01  Catherine Fonck (Les 

Engagés): Gezien de situatie 

waarin België verkeert, kan men 

de zaken niet licht opvatten.  

 

Europa had een eerste schijf van 

847 miljoen euro moeten uitbeta-

len, onder andere op basis van het 

pensioendossier.  

 

Het is niet enkel zaak om de 

pensioenbonus aan te passen, 

ook de duurzaamheid van dat 

systeem moet gegarandeerd 

worden, zodat de factuur niet naar 

onze kinderen en kleinkinderen 

doorgeschoven wordt.  

 

Werkt de regering hieraan? Hoe 

zit het met de nota die de eerste 

minister aangekondigd heeft? 

Wanneer zal dit werk afgerond 

worden? Zal de tot eind februari 

uitgestelde deadline van de Euro-

pese Commissie gehaald worden? 

Op welke punten vraagt de 

Commissie u verbintenissen aan 

te gaan?  

 

10.02  Sander Loones (N-VA): Mijnheer de staatssecretaris, ik heb 

één grote vraag voor u. Hebt u zich vanochtend verslikt in uw koffie? 

Als politici hebben we graag dat er wordt gecommuniceerd over onze 

bezigheden. U krijgt twee volledige pagina's in De Tijd, alleen is het 

geen goed nieuws. 

 

 

10.03 Staatssecretaris Thomas Dermine: (…)  
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10.04  Sander Loones (N-VA): Er wordt gewezen op het feit dat u 

één grote show van 7,5 miljard opvoert. De Tijd  heeft die doorgelicht. 

Er werden projecten uitgesteld. De kredietstromen zijn ondoorzichtig 

en de doelstellingen zijn bij de haren getrokken en hebben weinig met 

relance te maken. Ik ga ervan uit dat u het artikel ook hebt gelezen. 

Het is stevige kost van een uitstekende journalist, Lars Bové.  

 

U hebt hier zelf al een aantal keren gezegd dat wie vragen heeft de 

website moet consulteren. Dat hebt u hier herhaaldelijk gezegd in het 

Parlement, alsook op sociale media. Op de website zou in realtime 

volledige transparantie worden gegeven, maar dat blijkt niet echt het 

geval te zijn. In het artikel staat bijvoorbeeld beschreven hoe voor veel 

rubrieken geen toelichting terug te vinden is met betrekking tot de 

relancemaatregelen. De beloofde transparantie komt er niet. Lang niet 

alle budgetten vallen te rijmen met de bekende begrotingscijfers. Niet 

alleen de doelstellingen worden verkeerd toegelicht, de informatie 

ontbreekt en ook de cijfers zijn niet correct. Hoe kan dat? 

 

Vervolgens wordt er commentaar gegeven op een groot aantal van de 

projecten die in het plan zijn opgenomen. Hoe hebt u de doelstellin-

gen daarop geplakt?  

 

In een van de projecten, de beveiliging van de ambassades, gaat het 

onder mee over de aankoop van gepantserde auto's. Volgens u zou 

die de gendergelijkheid, de gelijke behandeling van mannen en 

vrouwen, ten goede komen. Ik weet niet hoe de aankoop van gepant-

serde wagen bijdraagt aan de gendergelijkheid. Andere voorbeelden 

zijn de plaatsing van slimme verkeerslichten en de herinrichting van 

het Schumanplein, om ruimte te geven aan fietsers. Ook die zouden 

blijkbaar goed zijn voor de gendergelijkheid. De uitbreiding van de 

tramlijn in Luik is goed voor de gendergelijkheid. Een tramlijn aanleg-

gen, is goed voor de gendergelijkheid. Iedereen neemt de tram. Dat 

zal wel de redenering zijn, denk ik dan. Kunt u daarover toch wat 

meer informatie geven? 

 

Er staat ook iets over digitale transitie: "De beveiliging van ambassa-

des, 100 % digitale transitie". 

 

10.04  Sander Loones (N-VA): Le 

quotidien De Tijd souligne le fait 

que le secrétaire d'État se donne 

en spectacle avec son Plan 

national pour la reprise et la 

résilience (PNRR) à 7,5 milliards 

d'euros. Il est question de flux de 

crédits opaques et reportés ainsi 

que d'objectifs tirés par les 

cheveux et très peu en phase 

avec la relance. Alors que le site 

internet fédéral est censé offrir une 

transparence totale, il apparaît que 

ce n'est absolument pas le cas. 

Bon nombre de rubriques ne 

contiennent aucune précision sur 

les mesures de relance, et les 

montants sont loin de corres-

pondre aux chiffres budgétaires. 

Non seulement les objectifs sont 

mal expliqués, mais les informa-

tions font défaut et les chiffres sont 

incorrects. Comment est-ce pos-

sible? 

 

En outre, les objectifs des projets 

prévus dans le plan pèchent par 

manque de clarté. Quel est, par 

exemple, le lien entre l'achat de 

voitures blindées pour la sécurité 

des ambassades et la promotion 

de l'égalité de traitement entre les 

hommes et les femmes? 

 

De voorzitter: Mag ik u vragen om af te ronden, mijnheer Loones? 

 

10.05  Sander Loones (N-VA): Mijnheer de staatssecretaris, hoe zit 

het met die doelstellingen? 

 

Wij krijgen zeer zelden de kans om de staatssecretaris te ondervra-

gen. Dit is een actualiteitsdebat, mijnheer de voorzitter. 

 

Mijn derde punt gaat over vertragingen. In het artikel heeft men het 

over vertragingen voor projecten voor jongeren, vertraging voor 

betaalbare woningen, vertragingen voor kleinschalige gevangenissen, 

vertraging voor strategische reserve, vertraging voor de lucht- en 

ruimtevaartindustrie en vertraging voor het socialezekerheidsplatform. 

 

De informatie over de vertragingen op de website is zelfs ook nog niet 

actueel. U zegt dat we op de website moeten gaan kijken. De journa-

list heeft eens rondgebeld en daaruit blijkt dat nog meer projecten met 

vertragingen te kampen hebben, waaronder i-Police. 

 

U hebt daarover in de krant een aantal zaken gezegd. U hebt gezegd: 

10.05  Sander Loones (N-VA): 

L'article mentionne également les 

retards dont souffrent les projets 

relatifs notamment aux jeunes, 

aux logements abordables, aux 

prisons de taille réduite, à la 

réserve stratégique, aux industries 

aérienne et aérospatiale, à la 

plateforme de sécurité sociale et à 

i-Police. Les informations relatives 

à tous ces retards ne sont même 

pas mises à jour sur le site web du 

plan de relance. Le secrétaire 

d'État admet la présence de fautes 

matérielles sur le site web, mais 

j'appelle cela carrément de la 

mauvaise communication, erronée 

de surcroît. Le secrétaire d'État 



CRIV 55 COM 972 25/01/2023  

 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA  55E LÉGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

21 

"We kunnen maar zo ver gaan als de informatie die we krijgen van de 

entiteiten." Ook dat is niet juist, want van Vlaanderen hebt u gedetail-

leerdere informatie gekregen en die staat niet op uw website.  

 

Een ander antwoord van u is: "Het is niet uitgesloten dat er materiële 

fouten zijn." Wat hier allemaal in staat, zijn geen materiële fouten. Dat 

is gewoon een flagrant slechte en foute communicatie. U zegt zelf dat 

het scorebord van de projecten een update zou moeten krijgen en op 

de website zou moeten komen. Wij vragen al maanden om dat 

scorebord op de website te zetten en dat is nog altijd niet gebeurd. 

 

Er schort dus gigantisch veel aan uw relanceshow, mijnheer de 

staatssecretaris. Ik ben dat grondig beu. Ik vind dat wij dit meer 

consequent in het Parlement moeten opvolgen. Dat is geen verwijt 

aan u, maar aan alle collega's die weigeren om dit dossier met de 

nodige ernst op te volgen, ook in de commissie voor Financiën en 

Begroting. 

 

U speelt met miljarden. Uit uw communicatie leren we bijzonder 

weinig. Op de website staat volledig foute informatie. Journalisten 

moeten van alles naar boven spitten. Dat is gewoon geen correct 

beleid. Ik verwacht van u uitvoerige antwoorden, mijnheer de staats-

secretaris. 

 

déclare en outre que le score-

board des projets devrait être mis 

à jour, mais cela non plus n'a pas 

encore été fait. 

 

Il y a clairement d'énormes 

lacunes dans le show de relance 

du secrétaire d'État. C'est inac-

ceptable, car il s'agit de plusieurs 

milliards. Quelle est la réaction du 

secrétaire d'État face à toutes ces 

critiques? 

 

De voorzitter: Mag ik u vragen om de tijd te respecteren, mijnheer Loones? 

 

10.06  Marco Van Hees (PVDA-PTB): Monsieur le président, mon-

sieur le secrétaire d’État, c'était un vendredi 13. Pas de chance! Le 

vendredi 13 janvier, vous avez renoncé à demander la première 

tranche des fonds européens destinés au plan de relance qui s'élève 

tout de même à 900 millions d’euros. Vous aviez pourtant déclaré en 

fin d’année passée que vous aviez l’intention de faire cette demande. 

Finalement, vous attendez que le gouvernement aboutisse à une 

réforme des retraites qui puisse convenir à la Commission euro-

péenne. Malheureusement, les injonctions libérales de la Commission 

semblent faire écho puisque, dans les médias, vous avez parlé 

"d’assurer une convergence des régimes de retraite" et "d’augmenter 

l'âge de départ à la retraite car l'espérance de vie évolue". Vous avez 

ainsi l'air d'accepter ces injonctions européennes. 

 

Voici deux ans, vous vous étiez pourtant montré enthousiaste concer-

nant un "changement de paradigme" – pour reprendre vos termes – 

que vous aviez cru déceler de la part de la Commission européenne 

qui, selon vous, remettait en cause ses anciens dogmes sur 

l’austérité. On voit qu’il n’en est rien et que la Commission a activé la 

clause dérogatoire quant à sa fonction de gendarme budgétaire. Ce 

qu'elle ne fait pas par la porte, elle le fait par la fenêtre, puisqu'elle 

impose ses réformes libérales via la délivrance des fonds du plan de 

relance.   

 

J’en viens à vous poser cette question. À l'époque, vous avez glorifié 

ces fonds de relance européens. En soi, l'investissement est évi-

demment une bonne chose. Mais, en fin de compte, n’aurait-il pas été 

préférable que notre pays finance sur fonds propres tous ces investis-

sements plutôt que de passer par les fonds européens? Au final, quel 

est le bilan? Premièrement, nous devrons quand même in fine 

financer ces fonds versés par l’Union européenne. Nous devrons les 

payer. Deuxièmement, nous ne sommes pas sûrs que l’Union euro-

10.06  Marco Van Hees (PVDA-

PTB): In tegenstelling tot wat u 

eind vorig jaar verkondigde, hebt u 

op 13 januari niet de uitbetaling 

van de eerste schijf uit het Euro-

pese herstelplan gevraagd. Het 

gaat nochtans over een bedrag 

van 900 miljoen euro. U wacht 

totdat de regering een pensioen-

hervorming kan voorleggen waar 

de Europese Commissie zich in 

kan vinden. In de media geeft u de 

indruk de liberale oekazes te 

aanvaarden, want u spreekt over 

het verhogen van de pensioen-

leeftijd. Twee jaar geleden was u 

van mening dat de Europese 

Commissie haar oude dogma's 

over besparingsbeleid ter discus-

sie stelde. Nu stellen we echter 

vast dat ze de afwijkingsclausule 

heeft geactiveerd en dat ze 

liberale hervormingen opdringt via 

het herstelplan. 

 

Destijds had u niets dan lof voor 

die herstelfondsen. Was het niet 

wenselijker dat België die investe-

ringen met eigen middelen finan-

cierde? We moeten immers 

sowieso bijdragen aan de fondsen 

die de EU uitkeert. Nu zijn we er 
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péenne va les verser, comme on le voit maintenant puisque vous n'en 

avez pas fait la demande. Enfin, l’Union européenne en profite pour 

nous imposer des réformes libérales. Ces fonds européens étaient-ils 

finalement une bonne chose? N'était-ce pas mieux d'avoir un finan-

cement sur fonds propres? 

 

echter niet zeker van dat we ze 

krijgen en de EU gebruikt ze om er 

liberale hervormingen door te 

drukken. Waren die Europese 

fondsen daadwerkelijk een goede 

zaak?  

 

10.07  Mathieu Bihet (MR): Ma question porte sur le dossier des 

pensions mais, singulièrement, sur le plan de relance.  

 

On sait que c'était un des milestones important de la vingtaine de 

milestones fixés pour cette première tranche.  

 

Une deadline avait été fixée et elle est dépassée. Il est urgent d'avan-

cer et de trouver un bon équilibre sur cet accord, sur cette réforme 

des pensions. 

 

En décembre dernier, avec la ministre des pensions, vous aviez 

d'ailleurs rencontré des représentants de la Commission européenne 

(CE) pour discuter de ce dossier.  

 

Monsieur le secrétaire d'État, pourriez-vous tout d'abord nous exposer 

ce qui a été discuté durant cette réunion? Quelles sont les demandes 

exactes de la Commission européenne? Quel était son point de vue 

sur ce dossier? 

 

Qu'est-ce qui a été décidé le vendredi 13 janvier et avec quel nouveau 

délai? Quelles sont les étapes suivantes pour avancer sur ce dossier 

hautement important pour l'avenir des Belges et de notre État fédéral?  

 

10.07  Mathieu Bihet (MR): De 

deadline voor de eerste schijf van 

het herstelplan is verstreken. Er 

moet nu snel een akkoord over de 

pensioenhervorming gevonden 

worden. 

 

Wat is er op de jongste vergade-

ring met de Commissie bespro-

ken? Wat heeft men op vrijdag 

13 januari beslist? Wat zijn de 

volgende stappen in dit dossier? 

 

10.08  Marco Van Hees (PVDA-PTB): Monsieur le secrétaire d’État, 

vous avez renoncé à demander la deuxième tranche. Il s’agit en fait 

du deuxième report puisque vous l'aviez déjà fait l'année passée.  

 

Ce deuxième report engendre de nombreuses questions. Quelles 

sont les nouvelles échéances des nouvelles demandes de versement 

pour les deuxième et troisième tranches des fonds européens?  

 

Combien de fois la Belgique est-elle autorisée à reporter ces deman-

des? Est-il possible que nous ne touchions finalement pas les fonds 

européens destinés au plan de relance? Quels sont les éléments 

manquants dans la réforme des pensions du gouvernement qui 

empêchent que l’UE accepte de financer le plan de relance?  

 

Est-on nécessairement contraints et forcés d’appliquer les réformes 

demandées par la CE pour toucher ces fonds ou seront-ils libérés 

même si le gouvernement ne propose pas de nouvelle réforme des 

pensions? La population belge devra-t-elle en fait choisir entre un plan 

de relance ou des pensions dignes (question qui, si on se place du 

point de vue de la population, peut se poser)? 

 

Monsieur le Secrétaire d’État, j'en viens à ma troisième et dernière 

question. Je rappelle que la manne européenne destinée à la Belgi-

que a été réduite de 5,9 à 4,5 milliards d’euros et que le ministre-

président de la Région wallonne, Elio Di Rupo, a demandé que la 

répartition de cette diminution soit compensée par le fédéral afin de 

ne pas mettre en péril les projets wallons du plan de relance. À la mi-

octobre, on apprenait finalement dans L’Écho que le gouvernement 

10.08  Marco Van Hees (PVDA-

PTB): U hebt beslist om de 

aanvraag voor de tweede schijf 

niet in te dienen. Dit tweede uitstel 

doet tal van vragen rijzen.  

 

Wat zijn de nieuwe deadlines voor 

de aanvragen voor de uitbetaling 

van de tweede en de derde schijf 

van de Europese gelden? Hoeveel 

keer kan men die aanvragen 

uitstellen? Is het denkbaar dat we 

die gelden uit het herstelplan nooit 

zullen ontvangen? Wat moet er 

aan de pensioenhervorming ver-

anderen om ervoor te zorgen dat 

de EU groen licht geeft voor de 

financiering van het relanceplan? 

Moeten we de gevraagde hervor-

mingen doorvoeren om die gelden 

te ontvangen? Zullen we moeten 

kiezen tussen een relanceplan of 

fatsoenlijke pensioenen? 

 

De subsidies uit het Europese 

herstelplan voor België zijn terug-

gebracht van 5,9 naar 4,5 miljard 

euro. De minister-president van 
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wallon avait décidé de compenser ce trou en puisant 207 millions 

dans l'enveloppe des projets wallons non prioritaires et 143 millions 

d’euros des sous-consommés de certains projets européens. L’article 

pointe une autre embûche pour appliquer le plan de relance, il s’agit 

de l’inflation qui a ralenti le tempo de certains projets, principalement 

ceux qui touchaient à la rénovation énergétique des bâtiments. 

Pourtant, en juin, vous aviez annoncé que vous trouviez légitime la 

demande de compensation faite par M. Di Rupo, mais que celle-ci 

devait être discutée en CODECO. Vous aviez également indiqué que 

les surcoûts du plan de relance dus à l’inflation et à l’augmentation 

des matériaux seraient compensés pour ne pas mettre en péril les 

projets. 

 

Nous essayons d'y voir un peu clair dans ces liens entre le fédéral et 

la Région. Nous en déduisons donc que le gouvernement fédéral a 

rejeté la demande du ministre-président wallon de compenser la perte 

au niveau de l’enveloppe européenne. Le confirmez-vous? Votre 

engagement concernant la compensation des coûts liés à l’inflation a-

t-il lui aussi été abandonné? Enfin, dans ces conditions, l’objectif de 

3,5 % d’investissements publics pourra-t-il être assuré? Vous m'aviez 

répondu à une question précédente sur le volet fédéral mais j'aime-

rais avoir une réponse ici puisque vous pilotez quand même un peu 

l'ensemble. Globalement, pour l'ensemble des pouvoirs publics, 

l'objectif de 3,5 % sera-t-il atteint? 

 

het Waalse Gewest heeft de 

federale regering gevraagd die 

vermindering te compenseren om 

de projecten van het herstelplan 

niet in gevaar te brengen. Uitein-

delijk heeft de Waalse regering 

beslist het verschil bij te passen 

door 207 miljoen euro te putten uit 

niet-prioritaire Waalse projecten 

en 143 miljoen euro uit een aantal 

Europese projecten. In juni vond u 

het Waalse verzoek nochtans 

legitiem, maar dat moest in het 

Overlegcomité besproken worden.  

 

Bevestigt u dat de federale 

regering dit verzoek heeft afgewe-

zen? Wordt er ook teruggekomen 

op uw belofte om de hogere 

kosten als gevolg van de inflatie te 

compenseren? Zal men erin 

slagen het doel van 3,5 % over-

heidsinvesteringen in 2024 te 

bereiken?  

 

10.09  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de voorzitter, mijnheer 

de staatssecretaris, ik heb u in het verleden al vaker over het onder-

werp ondervraagd. Ik moet bekennen dat mijn eerdere vrees onder-

tussen is bewaarheid. Een kat vindt er haar jongen niet in terug. Wij 

stellen vast dat wij uiteindelijk veel minder geld zullen krijgen dan 

initieel was beloofd. De eerste schijf is nog altijd niet aangevraagd 

kunnen worden en kan daardoor ook niet worden uitbetaald. De 

projecten zijn één groot kluwen geworden, waarbij bij een aantal 

projecten bedenkingen kunnen worden gemaakt bij de relance an 

sich. 

 

Mijnheer de staatssecretaris, u hebt eerder verklaard dat u de rap-

portageverplichtingen op de webstek ruimschoots overstijgt. Dat is 

wat u beweert. Mijnheer de staatssecretaris, uiteindelijk is er echter 

een heel groot verschil met wat wordt uitbetaald versus de onderhan-

delingen die u en de regering voeren met de Europese Commissie. 

Een aantal zaken loopt nog steeds vast, zoals de budgetneutrale 

pensioenhervorming, de e-services in de gezondheidszorg en de e-

government. Ondertussen zijn wij anderhalf jaar later en zien wij dat 

steeds meer projecten vertraging oplopen. Ik bedenk mij dan dat uw 

portefeuille niet meteen dermate groot is dat kan worden gesteld dat 

zoveel dient te worden opgevolgd. 

 

Mijnheer de staatssecretaris, ik heb al eens aangegeven dat België 

sowieso minder middelen zal ontvangen uit het fonds dan oorspron-

kelijk was vooropgesteld. Wij lopen nu ook het risico dat wij op het 

einde van de rit niks meer zullen krijgen.  

 

Hoe beoordeelt u die situatie? Welke afspraken hebt u nu eigenlijk 

gemaakt met de Europese Commissie? De contacten daarmee 

blijken immers bijzonder belangrijk te zijn. 

 

U stelt ook dat er geen impact zal zijn op de uitvoering van de projec-

10.09  Reccino Van Lommel 

(VB): Une chatte ne retrouverait 

pas ses petits dans ce plan de 

relance. Nous constatons que 

nous recevrons finalement beau-

coup moins d'argent que ce qui 

nous avait été promis initialement. 

La première tranche n'a toujours 

pas pu être demandée et n'a donc 

pas encore été versée. Les projets 

sont devenus un grand imbroglio, 

certains d'entre eux soulevant des 

questions sur la relance en elle-

même. Il y a finalement une 

grande différence entre les verse-

ments effectifs et les négociations 

avec la Commission européenne. 

Certains dossiers sont toujours 

dans une impasse, tels que la 

réforme des pensions et sa 

neutralité budgétaire, les services 

électroniques dans le secteur des 

soins de santé et l'e-gouverne-

ment. Entre-temps, de plus en 

plus de projets prennent du retard. 

Le portefeuille du secrétaire d'État 

n'est pourtant pas si large. 

 

Quels accords le secrétaire d'État 

a-t-il conclus avec la Commission 

européenne? Comment le finan-

cement des projets retardés 

restera-t-il garanti? Le secrétaire 
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ten. Niettemin zien wij dat er heel wat vertragingen zijn. Op welke 

wijze zal de financiering van die projecten gewaarborgd blijven, wat 

niet onbelangrijk is? 

 

Vindt u het verantwoord om het verlies van Europese middelen op te 

vangen in de begroting, die nu al bloedrood kleurt? Acht u het waar-

schijnlijk dat het tekort opgevangen zal worden via aanvullende 

belastingen, ook al is de belastingdruk nu al torenhoog? Ik kijk uit 

naar uw antwoorden. 

 

d'État estime-t-il qu'il est raisonna-

ble de compenser la perte de 

moyens européens par le biais de 

notre budget, qui est déjà dans le 

rouge vif? La perte sera-t-elle 

compensée par des impôts 

complémentaires, même si notre 

pression fiscale atteint déjà des 

sommets? 

 

10.10 Staatssecretaris Thomas Dermine: Allereerst mijn beste 

wensen aan iedereen voor het nieuwe jaar. Dank u voor uw vragen. Ik 

heb al eerder aangegeven dat ik bereid ben om vaker naar de com-

missie te komen, specifiek voor de bespreking van of vragen over de 

specifieke projecten en onze onlinecommunicatie. 

 

10.10  Thomas Dermine, secré-

taire d'État: Comme indiqué 

précédemment, je suis tout à fait 

disposé à venir plus souvent dé-

battre en commission de projets 

spécifiques prévus dans notre 

plan. 

 

Monsieur Loones, vous avez soulevé des questions sur la transpa-

rence et l'outil en ligne. Dans ce plan de relance, nous avons pris le pli 

de travailler avec deux principes. 

 

D'abord, il faut essayer autant que possible de donner de la transpa-

rence. Il est plus facile de se cacher ou de ne donner que de l'infor-

mation partielle. Nous avons fait le choix, pour tous les rapports – 

quels que soient leur qualité ou leur état d'avancement – que nous 

envoyons à la Commission européenne, de communiquer en ligne. 

Nous avons choisi cette option car nous pensons que cette transpa-

rence est due tant aux membres de cette assemblée qu'aux citoyens. 

 

Ensuite, nous avons demandé à toute une série d'instances externes 

d'évaluer notre plan. C'est le cas pour l'Institut pour l'égalité entre les 

femmes et les hommes sur la notion d'égalité de genre, c'est le cas 

pour le Bureau du Plan sur l'évaluation des Sustainable Development 

Goals. 

 

Certains aspects de l'analyse m'ont étonné. Quand j'ai découvert 

qu'un tram contribuait potentiellement à renforcer l'égalité entre les 

femmes et les hommes, cela m'a surpris. C'est la première fois dans 

l'histoire de ce pays qu'on fait une analyse systémique de gender 

mainstreaming sur des projets d'investissement. Des experts externes 

qui ont évalué nos projets nous ont dit qu'un des enjeux pour l'égalité 

entre les femmes et les hommes était la participation égale au 

marché du travail. En sachant que, statistiquement, les ménages 

belges n'ont pas deux voitures, quand on investit dans de l'infrastruc-

ture cyclable sécurisée ou dans les transports en commun, on 

encourage la participation au marché du travail du conjoint du mé-

nage qui n'a pas de voiture et on contribue donc à renforcer l'égalité 

entre les femmes et les hommes. 

 

Cela m'a étonné mais je trouve que c'est la beauté de l'exercice 

d'avoir ces analyses systémiques d'impact sur le genre des projets 

d'investissement et c'est une richesse. Cela a été fait par des profes-

sionnels qui ont des compétences que je n'ai pas en matière d'éva-

luation de l'impact des mesures publiques sur le genre. 

 

Il en va de même en ce qui concerne les objectifs du développement 

durable. Le même projet d'extension du tram a été évalué par les 

Voor dit herstelplan hebben we 

ervoor gekozen om transparant te 

werk te gaan. We maken alle 

rapporten openbaar die naar de 

Europese Commissie gestuurd 

worden, of ze nu gunstig zijn of 

niet. Ook externe instanties 

hebben we gevraagd om ons plan 

te evalueren. 

 

Ik was ook verbaasd door be-

paalde analyses, zoals de bijdrage 

van de tram aan de gelijkheid van 

mannen en vrouwen. Voor het 

eerst worden investeringen aan 

een systemische gendermain-

streaminganalyse onderworpen. 

Van de experten hebben we 

geleerd dat een van de uitdagin-

gen inzake gendergelijkheid schuilt 

in een gelijke arbeidsmarktpartici-

patie. Investeringen in fietsinfra-

structuur en openbaar vervoer zijn 

bevorderlijk voor de arbeidsmarkt-

participatie van de partner die 

geen auto heeft. 

 

Zo werd ook de uitbreiding van het 

tramnet geëvalueerd in het kader 

van de 17 duurzame-ontwikke-

lingsdoelstellingen van de VN. 

 

De evaluatie van de bijdrage tot de 

klimaattransitie wordt gemaakt op 

basis van een beoordelingsrooster 

van de Europese Commissie. 

 

Uit de externe evaluatie volgens 

de Green Recovery Tracker blijkt 

dat het plan van België volgens de 
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experts du Bureau du Plan sur les dix-sept objectifs du développe-

ment durable de l'ONU. Et ce, avec une contribution positive à l'ODD 

11 (villes et communautés durables), à l'ODD 13 (lutte contre les 

changements climatiques) et à l'ODD 3 (santé et bien-être). 

 

Nous avons joué le jeu de l'évaluation externe par des experts sur 

certaines dimensions. Il est vrai que sur certains sujets, cela prête à 

discussion. Mais cette façon de faire est terriblement riche, et je suis 

fier de porter un plan d'investissement public qui, pour la première fois 

dans l'histoire de ce pays, a fait l'objet d'une revue systémique sur les 

Objectifs du développement durable et sur des aspects de gender 

mainstreaming.  

 

Pour ce qui concerne la façon d'évaluer la contribution à la transition 

climatique, sachez que cette évaluation est faite sur la base d'une 

grille de nomenclature de la Commission européenne. Encore une 

fois, l'évaluation externe selon le Green Recovery Tracker nous 

montre que, selon la nomenclature européenne, le plan de la Belgique 

est le deuxième plan le plus vert en Europe. Il existe toute une 

méthodologie avec des tableaux de nomenclatures qui permettent de 

classer les investissements en fonction de leur type, de leur contribu-

tion à la transition climatique, que je vous encourage à consulter. On 

peut critiquer la méthodologie, mais c'est une méthodologie standard 

et uniforme qui est appliquée par tous les États membres.  

 

Pour ce qui concerne les retards d'exécution, nous avons effective-

ment certains projets en retard d'exécution. Ils ne constituent pas 

l'essentiel. Aujourd'hui, 85 % des projets sont on track ou completed. 

Mais certains projets sont en retard d'exécution.  

 

Je préfère faire preuve d'une totale transparence sur ces retards – 

j'attire ici votre attention sur le fait que ce sont des projets qui sont 

portés tant par le fédéral que par les entités fédérées – pour pouvoir 

avoir un mécanisme d'intervention et des mesures correctrices par 

rapport à ces déviations de timing plutôt qu'attendre que les projets 

dérapent. Mon objectif est également et surtout de communiquer 

l'information à tout le monde.  

 

Il y a toute une série de compléments d'information. Le site web fait 

l'objet d'un enrichissement permanent sur la base des feedback, mais 

aussi sur la base des documents mis à notre disposition. Je peux 

ainsi vous annoncer que, dans les prochains mois ou, en tout cas, 

d'ici le prochain rapport semestriel d'avril 2023, nous mettrons sur le 

site toute une série de documents importants comme, par exemple, 

les analyses de "Do No Significant Harm", qui sont des revues 

systématiques environnementales de l'impact des projets d'investis-

sement.  

 

Nous publierons aussi la liste des cent plus importants destinataires 

de fonds européens. Nous mettrons en place un scoreboard plus clair 

sur les données du plan et nous continuerons à affiner l'outil de 

visualisation de données.  

 

Je suis un grand observateur de politiques publiques en Belgique et à 

l'étranger. Je vous encourage à consulter sur nextgenbelgium.be 

l'outil de visualisation de données dont nous disposons. Honnête-

ment, il n'y a pas beaucoup de plans d'investissement en Europe qui 

ont un outil si avancé permettant de visualiser toutes les données du 

Europese nomenclatuur het op 

één na groenste plan van Europa 

is. Ik adviseer u om kennis te 

nemen van de methode en de bij-

horende nomenclaturen om inves-

teringen te classificeren in functie 

van hun type en hun bijdrage tot 

de klimaattransitie. Men kan er 

kritiek op hebben, maar het is een 

standaardmethode die door alle 

EU-lidstaten gehanteerd wordt.  

 

Momenteel is 85 % van de pro-

jecten aan de gang of afgerond, 

maar de uitvoering van een aantal 

daarvan heeft vertraging opgelo-

pen.  

 

Ik heb liever dat men transparant 

is over die vertragingen, zodat er 

bijgestuurd kan worden, dan dat 

men wacht tot de projecten 

mislukken. Ik wil vooral de infor-

matie wereldkundig maken.  

 

Tegen het volgende zesmaande-

lijkse rapport in april 2023 zullen 

we een reeks belangrijke docu-

menten op de website publiceren, 

zoals de analyses met betrekking 

tot het Do no significant harm-

beginsel. Dat zijn studies over de 

milieu-impact van de investerings-

projecten. 

 

We zullen de lijst met de 100 

belangrijkste begunstigden van de 

Europese middelen publiceren, 

een duidelijker resultatendash-

board over de gegevens van het 

plan uitwerken en de tool voor de 

visualisering van de gegevens ver-

fijnen.     

 

Ik nodig u uit om die tool te 

raadplegen op nextgenbelgium.be. 

In Europa zijn er niet veel investe-

ringsplannen waarvoor er een tool 

uitgewerkt werd om alle gegevens 

visueel voor te stellen, zowel wat 

de impact als wat de projectbe-

schrijving betreft.  
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plan, que ce soit en matière d'impact ou de description des projets. 

 

Ik keer nu terug naar uw vraag over de uitvoering van onze plannen 

en het verband met de mijlpaal van het pensioenhervormingsproject. 

Dat was ook een belangrijk topic in het merendeel van uw vragen. 

 

Ten eerste, inzake de stand van de betalingsuitgaven bedraagt onze 

eerste betalingstranche inderdaad 847 miljoen euro, waarvan 179 

miljoen euro voor het federale niveau. Om die betalingen te verkrij-

gen, moeten de Belgische autoriteiten een dossier indienen waarin 

gedetailleerd wordt aangetoond dat twintig mijlpalen en doelstellingen 

van die eerste tranche zijn bereikt. Wij bereiden met de gefedereerde 

entiteiten het dossier voor sinds begin 2022. Sinds de zomer van 

2022 werken wij informeel samen met de diensten van de Europese 

Commissie aan het dossier, teneinde tot een goed wederzijds begrip 

te komen. 

 

Notre première tranche de paie-

ment s'élève à 847 millions 

d'euros, dont 179 millions d'euros 

pour l'échelon fédéral. Pour 

obtenir ces montants, la Belgique 

doit soumettre un dossier dans 

lequel elle démontre en détail la 

réalisation de 20 jalons et objec-

tifs. Nous préparons le dossier 

depuis début 2022 en collabora-

tion avec les entités fédérées. 

Depuis l'été dernier, nous collabo-

rons de manière informelle avec 

les services de la Commission 

européenne afin de parvenir à une 

bonne compréhension mutuelle. 

 

En réponse à M. Bihet, je dirai que des réunions importantes, au 

niveau politique, se tiennent effectivement avec la Commission 

européenne. Des allers et retours s'effectuent de façon constante 

entre nos équipes et la Commission sur une base quasi hebdoma-

daire. 

 

À ce jour, 18 des 20 premiers milestones de ce rapport sont atteints. 

Parmi ces 18 étapes, on retrouve des éléments de réforme impor-

tants mais pas simples pour la Belgique: par exemple, la localisation 

du spectre de la 5G, élément sur lequel les différents gouvernements 

au niveau fédéral et régional, discutent depuis plusieurs années. On 

va retrouver les mesures que le ministre des Finances, Vincent Van 

Peteghem, a prises sur le verdissement des voitures de société, la 

priorité n° 1 de l'Union européenne. Bref, une série de sujets quand 

même complexes se retrouvent parmi ces 18 jalons qui sont réussis.  

 

Certes, deux d'entre eux sont compliqués. Le premier concerne le 

référencement des bénéficiaires effectifs, le fameux UBO (Ultimate 

Beneficiary Owners) qui permet de communiquer à des tiers, notam-

ment au niveau européen, les bénéficiaires effectifs des fonds de 

relance et qui nécessite des adaptations du cadre réglementaire, 

notamment la loi du 18 septembre 2017 sur les dispositifs contre le 

blanchiment. 

 

Ce texte est passé en commission, Le vote en séance plénière est 

prévu pour cette semaine si je ne m'abuse. C'est une très bonne 

chose de pousser vers davantage de transparence quant aux bénéfi-

ciaires effectifs des fonds, qui sont aujourd'hui collectés par le SPF 

Finances mais qui pourront, désormais, être communiqués à des 

entités tierces, notamment au niveau européen pour des contrôles et 

vérifications. 

 

Pour ce qui concerne la réforme des pensions, une condition y est, en 

effet, rattachée. Il est faux de croire que c'est l'Europe qui met la 

pression, puisque le wording que nous reprenons à l'Europe est 

exactement le même que celui qui se trouve dans l'accord de gouver-

nement. En fait, nous exécutons ce dernier et ne nous soumettons 

pas à une pression externe de l'Union européenne.  

 

Er vinden belangrijke politieke 

vergaderingen plaats met de 

Europese Commissie, maar er zijn 

ook wekelijkse contacten tussen 

onze diensten en die van de 

Commissie.  

 

Tot dusver werden achttien van de 

twintig mijlpalen uit het rapport 

gerealiseerd, waaronder enkele 

hervormingen die gevoelig liggen 

in België. 

 

De laatste twee mijlpalen zijn 

ingewikkeld. Het gaat enerzijds 

over de registratie van de uiteinde-

lijke begunstigden van het her-

stelfonds, de zogenaamde UBO's 

(Ultimate Beneficiary Owners). 

Daarvoor moet de wet van 2017 

tegen witwasserij binnenkort 

worden herzien. 

 

Het is goed dat er meer transpa-

rantie komt over de begunstigden 

van de fondsen, maar dat betekent 

ook dat we die informatie kunnen 

doorgeven aan derden, met name 

de Europese instellingen, zodat 

die de nodige controles en verifi-

caties kunnen uitvoeren.  

 

Een andere voorwaarde betreft de 

pensioenhervorming, maar die 

stond al in het regeerakkoord.  

 

De Europese Commissie eist geen 

uiterst neoliberale hervormingen. 

Ze vraagt hervormingen die 
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Madame Fonck, vous avez posé une question relative au contenu de 

cette réforme des pensions. C'est aussi important pour M. Van Hees 

d'écouter le wording exact de la Commission européenne et ce qu'elle 

nous demande. Car elle ne nous demande pas une réforme que vous 

appelez ultra-néolibérale, etc. Elle demande une réforme basée sur 

quatre éléments, lesquels figurent dans la décision du Conseil 

européen, qui est la seule base juridique valide. 

 

Elle demande quatre éléments. 

 

Premièrement, elle demande des mesures visant à améliorer la 

viabilité financière et sociale du régime des pensions. Deuxièmement, 

elle demande des mesures qui encouragent les travailleurs qui 

remplissent les conditions de la pension anticipée à rester en activité. 

 

gebaseerd zijn op vier richtlijnen 

die de beslissing van de Europese 

Raad bevat. 

 

De Europese Commissie vraagt 

vier dingen. 

 

Ten eerste moet de financiële en 

de sociale houdbaarheid van het 

pensioensysteem verbeterd wor-

den. 

 

Le président: Monsieur le secrétaire d'État, pouvez-vous conclure? 

 

10.11  Sander Loones (N-VA): Mijnheer de voorzitter, van mij mag de staatssecretaris alle tijd nemen die 

hij nodig heeft om alle vragen te beantwoorden, want het is nodig dat wij antwoorden krijgen.  

 

10.12 Staatssecretaris Thomas Dermine: Ik zal mij langzaam haasten.  

 

10.13  Catherine Fonck (Les Engagés): Monsieur le président, je demande alors aussi un peu plus de 

temps pour les parlementaires dans la réplique. Merci. 

 

10.14  Thomas Dermine, secrétaire d'État: Voilà une fine négociatrice! 

 

10.15  Catherine Fonck (Les Engagés): On n'a pas parlé de l'égalité tout à l'heure? Oui, il me semblait 

bien… 

 

10.16  Thomas Dermine, secrétaire d'État: Moi j'ai tout mon temps. 

 

Je vais quand même essayer d'aller vite mais en entrant dans le cœur 

du sujet parce que sinon, nous n'avons jamais le temps d'avoir cette 

discussion. Deuxièmement, des mesures qui encouragent les travail-

leurs qui remplissent les conditions de la pension anticipée à rester en 

activité. En troisième lieu, des mesures pour garantir une pension 

minimum décente et plus d'équilibre entre les genres et quatrième-

ment, des mesures qui assurent la convergence entre les différents 

régimes de pension. 

 

Il y a effectivement des conditions financières ainsi que toute une 

série de mesures que, monsieur Van Hees, je juge fondamentale-

ment très progressistes, d'un point de vue social, comme la pension 

minimale décente, la question de l'égalité de genre dans les pensions. 

Vous pouvez rigoler, mais c'est le cas. Les mesures que Mme Lalieux 

a déjà prises correspondent aussi aux exigences de la Commission 

européenne. Si des éléments posent problème, une série de mesures 

demandées par la Commission tendent vers plus de pension, notam-

ment les pensions minimales. 

 

Que s'est-il passé sur ce plan? Au tout début de la législature, une 

décision est intervenue sur la hausse des pensions minimales qui 

correspond exactement à une demande de la Commission euro-

péenne (critère numéro 3). Ensuite, au-delà des mesures prises en 

décembre 2020, un nouveau paquet de mesures a été pris par le 

gouvernement, en juillet 2022, notamment l'introduction d'un bonus 

pension et d'une condition de travail effectif pour l'accès à la pension 

10.16  Thomas Dermine, 

staatssecretaris: Voorts moeten er 

maatregelen komen om werk-

nemers die aan de voorwaarden 

voor het vervroegd pensioen 

beantwoorden ertoe aan te sporen 

om te blijven werken. Ten derde 

moet er via maatregelen gegaran-

deerd worden dat iedereen een 

waardig minimumpensioen krijgt 

en dat het genderevenwicht 

vergroot. Tot slot moeten er 

maatregelen genomen worden om 

de convergentie van de pensioen-

stelsels te verzekeren.  

 

Uit een sociaal oogpunt zijn dat 

vooruitstrevende maatregelen. De 

maatregelen die mevrouw Lalieux 

genomen heeft, beantwoorden 

aan de vereisten van de Europese 

Commissie. Een aantal elementen 

doet problemen rijzen, maar er is 

ook een reeks maatregelen die 

door de Europese Commissie 

gevraagd werden en die in de 

richting van hogere pensioenen 

gaan, meer bepaald van hogere 
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minimum, ce qui vise à répondre à la condition numéro 2 de la 

Commission européenne pour encourager les travailleurs qui remplis-

sent les conditions à rester en activité. 

 

Que reprend aussi ce paquet de mesures de juillet 2022? L'adaptation 

du calcul de la pension minimum du salarié qui devrait bénéficier aux 

femmes. Là aussi, une indication progressiste de la Commission 

européenne pour renforcer l'égalité de genre dans le système de 

pension.  

 

Je pense donc, monsieur Van Hees, qu'on est loin d'une caricature 

d'une réforme néo-libérale. Une réforme néolibérale qui demande 

d'augmenter les pensions minimum!? Une réforme néolibérale qui 

demande une convergence entre les régimes de pension des hom-

mes et des femmes!? Nous ne devons pas avoir les mêmes bases 

d'économie, je pense. 

 

minimumpensioenen.  

 

Bij het begin van de legislatuur 

werd er beslist de minimumpensi-

oenen op te trekken, waarmee we 

aan de vraag van de Europese 

Commissie tegemoetkomen. In juli 

2022 werden er door de regering 

nieuwe maatregelen genomen, 

zoals de invoering van een 

pensioenbonus en van de voor-

waarde van effectieve tewerkstel-

ling om toegang te krijgen tot het 

minimumpensioen. Bovendien 

wordt ook de berekening van het 

minimumpensioen van een werk-

nemer aangepast, wat vooral 

vrouwen ten goede zou moeten 

komen en de gelijkheid zal bevor-

deren.  

 

Ik denk, mijnheer Van Hees, dat 

we hiermee ver verwijderd zijn van 

een neoliberale hervorming! 

  

Het akkoord van juli zou door het Federaal Planbureau worden 

geëvalueerd. 

 

L'accord conclu en juillet devait 

être évalué par le Bureau fédéral 

du Plan. 

 

Effectivement, il y a une condition de l'accord de juillet 2022 qui dit 

que le Bureau du Plan doit évaluer l'impact sur la soutenabilité 

financière. On a eu les résultats en novembre qui définissent que 

l'ensemble des mesures qui sont prises en juillet 2022 auront un 

impact marginal légèrement négatif sur la trajectoire des pensions à 

l'horizon 2070. 

 

Je suis tout à fait d'accord avec vous, madame Fonck, il y a une 

question de justice générationnelle avec le changement démographi-

que que l'on va connaître jusqu'en 2040 ou 2050. Effectivement, le 

Bureau du Plan nous dit qu'il y aura un impact – on parle de 0,1 à 

0,3 % du PIB à l'horizon 2070 sur la trajectoire des pensions. 

 

La Commission nous dit "attention, dans le critère n° 1, on doit 

renforcer la viabilité sociale et financière. Or, vos mesures auront un 

impact légèrement négatif à l'horizon 2070." Aujourd'hui, il y a, sur la 

table du gouvernement, des mesures complémentaires qui seront 

prises par la ministre des Pensions pour pouvoir satisfaire à ce critère 

n° 1 qui est celui de la soutenabilité financière et sociale. Elles sont 

sur la table en vue de rendre une décision dans les prochaines 

semaines. C'est l'objectif du gouvernement. 

 

Voilà pour ce qui concerne la réforme des pensions. 

 

En ce qui concerne la question de la révision du calendrier – une 

question de M. le député Bihet. Effectivement, nous avions initiale-

ment l'objectif de remettre cette première demande pour le 13 janvier 

2023 – le fameux vendredi 13 auquel vous avez fait référence, 

monsieur Van Hees. Je n'ai pas joué à la Loterie Nationale ce jour-là. 

Het Planbureau moet de impact op 

de financiële houdbaarheid evalu-

eren. Het pakket maatregelen dat 

in juli 2022 goedgekeurd is, zal 

een lichtjes negatieve impact 

hebben op het traject voor de 

pensioenuitgaven tegen 2070.  

 

De demografische verandering die 

ons te wachten staat, zal effect 

hebben: men maakt gewag van 

0,1 tot 0,3 % van het bbp tegen 

2070.  

 

Dat betekent dat de sociale en 

financiële houdbaarheid verbeterd 

moet worden. Uw maatregelen 

zullen evenwel een lichtjes nega-

tieve impact hebben tegen 2070. 

Vandaag worden er bijkomende 

maatregelen besproken om de 

financiële en sociale houdbaarheid 

te kunnen verzekeren.  

 

Wat de herziening van het tijdpad 

betreft, was het ons streven om 

die eerste aanvraag op 13 januari 

2023, d.i. 18 maanden na de 

goedkeuring van het plan, in te 
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Peut-être que j'aurais dû. Cette date correspondait au dix-huitième 

mois depuis l'adoption du plan. 

 

dienen. 

 

Onze oorspronkelijke ambitie was de eerste betalingsaanvraag 

officieel in te dienen tegen die datum. 

 

Notre ambition initiale était d'intro-

duire officiellement la première 

demande de paiement pour cette 

date.  

 

Cependant, nous sommes en interaction constante avec les services 

de la Commission et celle-ci nous a fait savoir, dans un échange de 

correspondance, qu'il valait mieux prendre quelques semaines de 

plus pour viser le 20 sur 20, madame Fonck, qu'introduire une 

demande à ce stade-ci avec deux éléments manquants. La Commis-

sion européenne nous a notifié par écrit qu'elle reconnaissait les 

progrès substantiels et tangibles de la Belgique dans la mise en 

œuvre de son plan et que ce report n'était pas problématique. Il y a 

d'ailleurs, pour votre information, entre huit et dix États membres de 

l'Union européenne qui sont dans la même situation que la Belgique. 

La Belgique a introduit son plan de relance en même temps que cinq 

États; trois parmi eux, et non des moindres, sont dans la même 

situation que nous: l'Allemagne, les Pays-Bas, l'Irlande. 

 

En théorie, il n'y a pas de limite au report des demandes de paiement. 

Cependant, nous aimerions avancer concrètement dans le débour-

sement des fonds. De plus, nous travaillons déjà sur les deuxième et 

troisième demandes de paiement, qui comportent d'autres milesto-

nes, en parallèle de la première. Nous n'excluons pas d'introduire la 

deuxième demande dans la foulée de la première, encore en 2023. 

 

En ce qui concerne les contacts avec la Commission européenne? 

Nous avons des contacts fréquents au niveau technique avec la 

Commission européenne. Les sujets clés qui ont été discutés en 

décembre concernaient la réforme des pensions, toute une série 

d'éléments techniques pour l'amélioration du document du dossier de 

première demande de paiement, des questions concernant les 

pensions et le référencement des bénéficiaires effectifs. 

 

Monsieur Loones, vous aviez des questions sur la gestion des 

paiements intra-belges. À ce stade-ci, il n'y a pas de risque de 

suspension des fonds européens et encore moins de réduction des 

moyens, dans la mesure où les discussions sont en cours au niveau 

fédéral pour ajuster les décisions de juillet relatives aux pensions. 

Nous restons confiants quant au fait de pouvoir convaincre la Com-

mission européenne du bien-fondé de notre projet de réforme des 

pensions en modulant les mesures complémentaires éventuelles qui 

seront décidées par le gouvernement dans les prochaines semaines. 

 

Si on ne devait pas trouver d'accord, ce qui est tout à fait incertain, on 

ne parle pas de réduction d'enveloppe. On parle au pire de suspen-

sion d'une partie de l'enveloppe. C'est un cas de figure qui ne s'est 

pas encore posé et nous ne savons pas dans quelle mesure ou dans 

quelles proportions l'enveloppe serait suspendue. On sait que cette 

suspension serait de l'ordre de 6 mois. Si ce cas, qui est très impro-

bable à ce stade, je le répète, devait se présenter, les impacts intra-

belges seraient définis par un accord de coopération entre l'État 

fédéral et les entités fédérées, dont le projet de loi d'assentiment sera 

discuté le 8 février dans cette commission. 

 

De Europese Commissie heeft 

verklaard dat men beter meer tijd 

neemt dan dat men een aanvraag 

indient waarin er elementen ont-

breken. Men erkent de sub-

stantiële vooruitgang die België 

geboekt heeft bij de implemente-

ring van zijn plan en geeft toe dat 

dit uitstel niet problematisch is. 

Overigens zijn er acht à tien EU-

lidstaten die in hetzelfde geval 

verkeren.  

 

In theorie staat er geen grens op 

het uitstel van de verzoeken tot 

betaling. Niettemin zouden we 

graag vooruitgang boeken wat de 

uitbetaling van de middelen 

betreft. Bovendien buigen we ons 

over de tweede en derde verzoe-

ken tot betaling, waarvoor er 

andere mijlpalen bestaan. We 

streven ernaar het tweede verzoek 

onmiddellijk na het eerste in 2023 

in te dienen. 

 

De belangrijkste issues die in 

december met de Europese Com-

missie besproken werden, 

betroffen de pensioenhervorming, 

bepaalde technische aspecten om 

het dossier van het eerste verzoek 

tot betaling te verbeteren, pensi-

oenkwesties en de registratie van 

de uiteindelijke begunstigden.  

 

Er bestaat geen risico dat de 

Europese middelen opgeschort of 

verminderd zouden worden, 

aangezien we de in juli gemaakte 

beslissingen over de pensioenen 

aanpassen. We zullen de Euro-

pese Commissie overtuigen van 

de gegrondheid van onze hervor-

ming door de eventuele aanvul-

lende maatregelen in de gewenste 

zin aan te passen.  

 

Als er geen akkoord wordt bereikt, 

kan de uitbetaling van een deel 
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Il me reste à répondre à quelques questions spécifiques de M. Van 

Hees, pour être exhaustif. Elles portent sur la répartition intra-belge 

de la diminution de l'enveloppe. Nous en avons discuté l'année 

passée: en effet, suite à des variations de paramètres macro, l'enve-

loppe a été revue à la baisse. Aujourd'hui, les discussions sont 

toujours en cours entre l'État fédéral et les entités fédérées. À ce 

stade, nous travaillons sur un plan modifié, et sur l'hypothèse d'une 

réduction linéaire de l'enveloppe pour chaque entité fédérée. Cette 

hypothèse devra être confirmée par le comité de concertation au plus 

tard au moment de l'approbation du plan ajusté. Si je ne me trompe 

pas cela aura lieu fin mars de cette année. 

 

Je vais répondre à votre dernière question, et je terminerai par là, 

monsieur le président. J'ai essayé d'être exhaustif pour répondre aux 

parlementaires. Je suis tellement content de les retrouver aujourd'hui 

en ce début d'année. Vous aviez posé la question des 3,5 % d'inves-

tissements public à l'horizon 2024. Si on utilise les dernières perspec-

tives économiques de moyen terme du Bureau fédéral du Plan – en 

termes absolus, cela signifie 20,7 milliards d'investissements à 

l'horizon 2024, au niveau belge (comme pour les analyses d'impacts 

de genre, de SDGs, je me réfère à des organismes externes plutôt 

que de produire mes propres chiffres et me propres évaluations) – les 

montants d'investissements pour le fédéral seront de l'ordre de 4,079 

milliards d'euros en 2024. 

 

Cela correspond à 20 % de l'objectif au niveau national, ce qui excède 

la proportion de l'investissement fédéral dans les entités fédérées. 

J'aimerais bien être responsable de la programmation de l'investis-

sement des entités fédérées, mais je pense que M. Loones ne serait 

pas d'accord. En tout cas, on voit une augmentation significative des 

investissements sous le coup des plans de relance aussi dans les 

autres gouvernements, que ce soit en Flandre, à Bruxelles ou en 

Wallonie. Mais, à ce stade-ci, nous n'avons pas les hypothèses 

complètes sur leur programmation d'investissement. Le Bureau du 

Plan produira peut-être des chiffres, mais dans tous les cas nous 

n'avons pas de levier direct.  

 

Ce qui était vraiment important pour nous, en tant que gouvernement 

fédéral, c'est que le fédéral fasse plus que sa part pour atteindre cet 

objectif d'augmentation des investissements publics. Vous comme 

moi y sommes sensibles, pour des questions sociales et environne-

mentales. Et, dans le chef du gouvernement fédéral, nous pouvons 

dire que c'est chose faite.  

 

van de subsidies opgeschort 

worden. In dat ongeziene geval 

zou de schorsing 6 maanden 

kunnen duren. De intra-Belgische 

gevolgen zijn vastgelegd in een 

samenwerkingsakkoord met de 

deelgebieden, waarvan het ont-

werp van instemmingswet op 

8 februari in de commissie be-

sproken zal worden.  

 

De gesprekken met de deelgebie-

den over de intra-Belgische ver-

deling zijn nog aan de gang. We 

werken op basis van de hypothese 

van een lineaire vermindering van 

het bedrag, die het Overlegcomité 

op het ogenblik van de goed-

keuring van het aangepaste plan 

moet bekrachtigen. 

 

Volgens de vooruitzichten op 

middellange termijn van het 

Federaal Planbureau komen de 

3,5 % overheidsinvesteringen 

tegen 2024 overeen met 20,7 

miljard euro op Belgisch niveau, 

waarvan 4,079 miljard euro – d.i. 

20 % van de doelstelling – voor de 

federale overheid.  

 

Dat is meer dan het percentage 

van de federale investering in de 

deelgebieden. Ik ben niet verant-

woordelijk voor de programmering 

van de investering van de deelge-

bieden. Bij de andere regeringen is 

er sprake van een toename van de 

investeringen, maar we hebben 

geen toegang tot hun volledige 

programmering. Wij vonden het 

belangrijk dat de federale regering 

meer dan haar deel van de 

inspanning levert om de voorop-

gestelde verhoging van de over-

heidsinvesteringen waar te maken. 

Dat laat ons niet koud, omdat we 

bekommerd zijn om het sociale en 

milieuvraagstuk. 

 

Le président: Vous avez juste doublé votre temps de parole! En effet, le format d'un débat d'actualité n'est 

pas le même que celui d'un échange de vues. C'est la raison pour laquelle j'ai insisté sur le respect du 

temps de parole. 

 

10.17  Sander Loones (N-VA): Mijnheer de voorzitter, ik had meer-

dere vragen, dus heb ik ook meer tijd om te repliceren. 

 

Mijnheer de staatssecretaris, het herstelplan is voor zowel de Euro-

10.17  Sander Loones (N-VA): Je 

puis concevoir que le plan de 

relance est nouveau et qu'il 

représente un volume de travail 
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pese Unie als de regering nieuw. Ik heb dus begrip voor het feit dat er 

werk is. Daarover gaat de discussie niet. 

 

Ik begrijp evenwel niet dat u dit dossier niet nauwgezet opvolgt. U 

verklaart in dit Parlement: "Ça m'a surpris." Dat maakt me bezorgd. 

Het is uitstekend journalistiek werk, maar het is ook geen kernfysica 

om deze informatie te achterhalen. Als u uw dossiers zou opvolgen, 

dan had u deze analyse ook zelf kunnen maken. Het uitstekende werk 

dat is geleverd, had u of uw administratie ook zelf kunnen verrichten. 

Ik vrees dus dat in de toekomst nog verrassingen zullen opduiken. 

 

Over de doelstellingen en de koppelingen daartoe verklaart u: "C'est 

une richesse." Ik heb vooral gedacht: "C'est un parapluie". U verklaart 

dat in Luik een tram wordt aangelegd zodat mensen en dan ook 

vrouwen meer gaan werken, wat goed is voor de gendergelijkheid. 

Zulke redeneringen kan ik ook opbouwen. Ik ga winkelen, geef veel 

geld uit en er staat wel eens een dame aan de kassa. Het feit dat ik 

geld uitgeef, is dan goed voor de gendergelijkheid. Laat ons toch een 

beetje ernstig blijven. 

 

Een dienst beweert dat de aankoop van twee gepantserde wagens 

een volledig gelijke behandeling van mannen en vrouwen bevordert. 

Daarop verklaart u: "C'est une richesse." Deze diensten bewijzen 

vooral dat ze overbodig zijn als ze op deze manier analyses maken. 

Als ze het maatschappelijk debat op zo'n manier willen voeden, dan 

trekken ze de geloofwaardigheid van hun eigen instelling in twijfel. Ik 

raad u aan om minder meegaand te zijn in een aantal bijzondere 

definiëringen. 

 

U verklaart vervolgens: "Je préfère une transparence totale." Wij ook! 

Daarom proberen we vragen te stellen. Ik kan alleen maar vaststellen 

dat er geen transparantie is. Ik roep u op te stoppen met constant te 

verwijzen naar uw website. Zolang die niet geactualiseerd is, niet 

aangepast is en alle fouten niet zijn weggewerkt, zou het passender 

zijn om wat bescheidener te spreken over transparantie. 

 

Wat de pensioenen en de Europese Commissie betreft, hebt u 

gezegd dat u een schriftelijk antwoord hebt ontvangen van de Euro-

pese Commissie. Waarom hebt u dat nog niet proactief bezorgd aan 

het Parlement? Kunt u die brief alsnog bezorgen? U zou toch op een 

andere manier aan politiek doen, in een geest van totale transparan-

tie? U kunt toch ook uit eigen initiatief iets aan het Parlement bezor-

gen? Het lijkt wel of de regering niet beseft dat dat perfect kan. U 

hoeft niet te wachten op een vraag, u kunt wel degelijk uit eigen 

initiatief handelen. De jongere generatie wil op een nieuwe manier 

aan politiek doen. Ik kan dat alleen maar aanmoedigen.   

 

Ik noteer hoe dan ook dat er een brief is en dat u ermee instemt om 

die aan het Parlement te bezorgen. Uiteraard willen we dat schrijven 

erop nalezen, want er is ontzettend veel commotie over de pensioe-

nen. U hebt herinnerd aan een aantal criteria, die overigens ook 

besproken zijn in het kader van het begrotingsdebat. U weet dat er 

veel meer aan de hand is. In het begrotingsdebat heb ik uw collega, 

vicepremier Dermagne, ondervraagd. Toen het over de pensioenen 

ging, heeft hij het volgende gezegd:  

 

"C'est ce à quoi ce gouvernement s'attellera pour rencontrer une série 

de demandes – mais sans doute pas toutes – de la Commission 

important, mais je ne comprends 

pas pourquoi le secrétaire d'État 

ne suit pas de près l'ensemble des 

travaux. L'article publié dans De 

Tijd constitue un excellent travail 

journalistique, mais si je ne 

m'abuse, il s'agit d'une analyse 

que le secrétaire d'État ou son 

administration auraient pu réaliser 

eux-mêmes. Je crains dès lors 

que nous ne découvrions de 

nouvelles surprises dans le futur. 

Lorsqu'un certain service prétend 

que l'achat de deux voitures 

blindées est un moyen de pro-

mouvoir l'égalité parfaite de 

traitement entre les hommes et les 

femmes, ce service est la preuve 

même de son inutilité et laisse 

planer un énorme doute quant à 

sa propre crédibilité. Tant que le 

site internet du secrétaire d'État 

n'est pas modifié et mis à jour, il 

conviendrait de parler de transpa-

rence avec davantage de modes-

tie. Pourrions-nous d'ailleurs 

prendre connaissance du courrier 

que le secrétaire d'État a reçu de 

la Commission concernant les 

pensions? 

 

Le vice-premier ministre 

Dermagne lui-même a déclaré au 

Parlement que les promesses 

faites à l'Europe ne seront "sans 

doute pas toutes respectées". Le 

gouvernement ne tiendra donc pas 

sa promesse de mettre en œuvre 

une réforme des pensions – dont 

l'effet pour le budget est entre-

temps déjà passé de positif à 

neutre – en échange d'argent. 

Toutefois, ceux qui échoueront 

devront également supporter la 

facture. Si ce pays perd 800 

millions d'euros parce que les 

pensions ne sont pas réformées, 

cette perte devra être comptabili-

sée dans le budget fédéral. 
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européenne." 

 

Het is uw eigen vice-eersteminister die hier in het Parlement aan ons 

letterlijk heeft verklaard dat de beloftes aan Europa 'sans doute pas 

toutes' zullen worden gerespecteerd. Uw regering heeft dus een 

bijzondere manier van besturen. 

 

Mijnheer Van Hees, de huidige regering wordt niet verplicht om de 

pensioenen te hervormen. De huidige regering heeft beloofd aan 

Europa dat ze dat zal doen. 

 

De Europese Commissie herinnert de regering aan haar belofte: in ruil 

voor geld had de regering beloofd dat zij dan de pensioenen zou 

hervormen. Die hervorming zou niet alleen budgetneutraal zijn, maar 

ook een echte hervorming, wat positief zou zijn voor de begroting. Dat 

'positief voor de begroting' is al gezakt tot 'budgetneutraliteit'. Nu stelt 

een vice-eersteminister zelfs dat de regering niet wil worden herinnerd 

aan haar eigen belofte aan Europa, die zij zelfs niet helemaal zal 

uitvoeren. 

 

Dat is opmerkelijk, om het beleefd te formuleren. Ik heb alvast met 

stip genoteerd dat wij elkaar hier in de commissie op 8 februari 2023 

zullen ontmoeten wanneer er zal moeten worden gesproken over de 

wettelijke goedkeuring van het samenwerkingsakkoord. 

 

Voor mij is het immers belangrijk dat wie faalt, ook de factuur op zich 

neemt. Mocht dit land 800 miljoen euro mislopen omdat de pensioe-

nen niet worden hervormd, dan zal die 800 miljoen euro van uw 

federaal budget moeten komen en niet van het budget van de deel-

staten. Als de deelstaten hun job wel doen, moeten zij hun centen 

krijgen en moet u het verlies volledig op het eigen federale budget 

nemen. 

 

10.18  Catherine Fonck (Les Engagés): Monsieur le secrétaire 

d'État, je vous remercie pour votre réponse. Je suis toujours assez 

stupéfaite quand un haut responsable vient nous raconter que tout va 

bien car nous ne sommes pas les derniers au niveau européen. 

Franchement, j'attendais quand même un minimum et surtout un peu 

plus d'ambition en la matière. 

 

Vous nous expliquez aujourd'hui qu'il n'y pas de pression externe de 

l'Union européenne. Je me demande alors pourquoi votre président 

de parti s'est tellement étranglé au mois de décembre sur l'Europe. 

Mais je ne vais pas rentrer dans cette discussion-là. Cette communi-

cation à tout va et dans tous les sens n'est quand même pas très 

saine pour l'ensemble de la population. Vous me permettrez de vous 

le dire. 

 

J'en viens à un point essentiel sur le contenu de la réforme des 

pensions. Vous nous présentez ici les quatre volets. Je les reprends 

ici. 

 

Le volet "pension minimum" a effectivement été réalisé par le gouver-

nement. C'était surtout une question de budget. Reconnaissons que 

ce n'était pas la partie plus difficile à réaliser. 

 

Quant au reste, ce que vous avez décidé en juillet 2022, par rapport à 

la dimension du genre, permettez-moi de vous dire quel est l'impact 

10.18  Catherine Fonck (Les 

Engagés): Ik ben altijd stomver-

baasd wanneer ik een beleidsma-

ker hoor verkondigen dat alles 

goed gaat, omdat we niet de 

slechtste van de Europese klas 

zijn. Ik verwacht meer ambitie. U 

zegt dat de EU België niet onder 

druk zet, maar waarom was uw 

partijvoorzitter dan zo verbouwe-

reerd in december? Een dergelijke 

onsamenhangende communicatie 

is nefast.  

 

De regering heeft de minimum-

pensioenen verhoogd. Dat was 

niet het moeilijkste onderdeel van 

de pensioenhervorming. Kunt u 

uitleggen hoe uw besluiten van juli 

2022 rekening houden met de 

genderdimensie, terwijl 3,9 % van 

de vrouwen jaarlijks bruto 450 

euro verliest en 3.850 gepen-

sioneerden netto 20 euro meer 

overhouden? Door zich toe te 



CRIV 55 COM 972 25/01/2023  

 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA  55E LÉGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

33 

genré des décisions de juillet. En matière de pension, 3,9 % des 

femmes vont perdre 450 euros bruts par an et 3 850 miniretraités 

auront 20 euros nets en plus par mois. Là encore, si je peux me 

permettre, je n'appelle pas cela un impact positif genré de ce mini 

paquet de réformes pension que vous avez réalisé en juillet. 

 

Pour ce qui concerne la viabilité financière et sociale, se focaliser 

uniquement sur 0,1 à 0,3 % du petit dérapage à la suite du volet 

bonus, ce n'est pas assurer la viabilité financière de la réforme des 

pensions à moyen et long termes. J'ose espérer à tout le moins que 

vous accepterez de le reconnaître par honnêteté intellectuelle. 

 

Les éléments majeurs sont manquants et cela devient une urgence. 

Vous n'avez pas répondu sur le calendrier. La nouvelle deadline est 

fin février. Vous ne vous exprimez que sur le fait qu'il y a aura alors 

une suspension de six mois. Je ne peux pas imaginer que, du côté de 

la Belgique, vous ne rentriez pas les choses pour fin février. On attend 

de vous qu'un travail sérieux soit réalisé. Les grands perdants seront 

les citoyens et les entreprises puisque des projets risquent d'être 

davantage reportés, voire annulés pour un certain nombre d'entre 

eux. 

 

Vous faites énormément de communication, énormément de mises 

en scène à titre personnel sur ce plan de relance et, ce, dans tous les 

sens, dans tous les médias, dans toutes les circonstances et de 

toutes les manières.  

 

Je rappelle, si vous me le permettez, que les citoyens attendent non 

pas de la communication ou de la mise en scène sexy mais, d'abord 

et avant tout, des actes et de l'efficacité. C'est cela votre responsabi-

lité et celle de l'ensemble du gouvernement. Nous verrons ce qu'il en 

sera lors des prochaines étapes du plan de relance. Je vous remer-

cie.  

 

spitsen op 0,1 % tot 0,3 % van de 

kleine overschrijding betreffende 

de bonussen, garandeert u 

overigens geenszins de financiële 

en sociale houdbaarheid van de 

pensioenhervorming.  

 

U deelt ook geen tijdschema mee, 

terwijl de volgende deadline eind 

februari is. Als u de documenten 

niet indient, komt er sowieso een 

opschorting van zes maanden. Dat 

is onaanvaardbaar, want burgers 

en bedrijven zouden daarvan het 

gelag betalen. 

 

Stop met uw gelikte communicatie 

over het relanceplan en lever 

degelijk en doeltreffend werk!  

 

10.19  Marco Van Hees (PVDA-PTB): Monsieur le secrétaire d'État, 

je pense que vous confirmez que le plan de relance est bien recalé 

parce qu'il ne correspond pas à la vision néolibérale de la Commis-

sion européenne sur les pensions. Vous avez fait beaucoup de 

détours pour dire que, finalement, c'est cet aspect de viabilité finan-

cière du régime des pensions qui est mis en cause par l'Union 

européenne. Vous avez d'ailleurs un vocabulaire qui est proche de 

celui du gouvernement Macron aujourd'hui. On sait qu'il y a une 

résistance populaire assez forte au plan que le gouvernement Macron 

veut faire passer au nom des mêmes principes.  

 

Si on regarde bien, vous dites que c'est juste 0,1 % à 0,3 % à horizon 

2070 mais c'est quand même cela qui cale. Regardons quand même 

ce que représente ce 0,1 %. Cela signifie qu'on va atteindre 13,9 % 

de dépenses en pensions en pourcentage du PIB en 2050, au plus 

fort du papy boom. Puis, cela ne bougera pratiquement plus. On sera 

à 14 % du PIB en 2070. Est-ce si énorme que cela d'un point de vue 

social alors qu'à ce moment-là, en 2070, on aura 3 millions de 

pensionnés sur 13 millions d'habitants donc 22 % de la population qui 

sera pensionnée? Dépenser 14 % du PIB pour 22 % de la population 

pensionnée, est-ce vraiment mettre en péril la viabilité financière des 

pensions? Je ne le pense pas sauf si on raisonne dans un cadre 

néolibéral qui est celui de l'Union européenne. Malheureusement, j'ai 

l'impression que vous adhérez à ce cadre.  

10.19  Marco Van Hees (PVDA-

PTB): U hebt er lang omheen 

gedraaid, maar bevestigt nu dat 

het relanceplan de EU-toets niet 

doorstaan heeft vanwege de 

financiële houdbaarheid van het 

pensioenstelsel. U zegt dat het 

over slechts 0,1 tot 0,3 % tegen 

2070 gaat, maar dat is wel degelijk 

het struikelblok! De pensioenuit-

gaven zullen 13,9 % van het bbp 

uitmaken in 2050, wanneer de 

vergrijzingsgolf zijn hoogtepunt 

bereikt, en op 14 % blijven steken 

in 2070. Ik denk niet dat een 

uitgave van 14 % van het bbp voor 

22 % van de bevolking – 3 miljoen 

gepensioneerden op 13 miljoen 

inwoners – een bedreiging vormt 

voor de financiële houdbaarheid 

van het pensioenstelsel, tenzij 

men redeneert vanuit het neolibe-

rale denkkader van de Europese 

Unie, dat u lijkt aan te hangen. 
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Je rappelle aussi que les syndicats critiquent cette réforme des 

pensions en disant qu'elle est sexiste et qu'elle va pénaliser les 

femmes encore plus que les hommes. Je retiens aussi de la réduction 

d'enveloppe et des questions entre entités, qu'il n'y aura visiblement 

pas de solidarité entre entités puisque vous travaillez sur des réduc-

tions linéaires de l'enveloppe et que les 3,5 % ne seront visiblement 

pas atteints quelle que soit la part du fédéral et alors que l'objectif 

d'atteindre ces 3,5 % était quand même inscrit dans l'accord de 

gouvernement de la Vivaldi. 

 

L'ambition était sur l'ensemble des entités. J'en reviens à ma conclu-

sion initiale de dire que finalement, c'est une mauvaise chose de 

financer nos investissements via l'Europe. On aurait mieux fait 

d'investir sur fonds propres parce qu'on va le payer d'une façon ou 

d'une autre. On a eu une réduction en plus de ce que verse l'Europe. 

On n'est pas sûr que l'Europe va effectuer son versement, si cela ne 

correspond pas. Vous dites que c'est juste un report, mais vous dites 

aussi qu'on ne sait pas très bien ce qui va advenir. C'est un cas de 

figure qui ne s'est pas encore présenté. 

 

Pour moi, il reste toujours la possibilité qu'on ne touche pas ces fonds 

parce qu'on ne réforme pas assez les pensions. C'est un mécanisme 

par lequel l'Europe nous impose ces réformes libérales – je persiste 

et signe. C'est donc une très mauvaise chose d'être passé par 

l'Europe pour investir. On aurait mieux fait d'investir sur fonds pro-

pres. 

 

 

De vakbonden zijn van mening dat 

die pensioenhervorming nadelig 

zal uitvallen voor vrouwen. Voorts 

zal de lineaire verlaging van de 

enveloppe de solidariteit tussen de 

entiteiten ondermijnen en zal het 

niveau van 3,5 % overheidsinves-

teringen niet bereikt worden, terwijl 

die doelstelling in het regeerak-

koord opgenomen is.  

 

Kortom, het is een slecht idee om 

onze investeringen te financieren 

via Europa, dat de bedragen heeft 

gereduceerd. Het is overigens nog 

steeds mogelijk dat die bedragen 

in het geheel niet worden uitbe-

taald omdat Europa vindt dat de 

pensioenen onvoldoende her-

vormd worden in de liberale 

richting die het voorstaat. 

 

10.20  Mathieu Bihet (MR): Cela s'appelle des communistes, 

Monsieur Loones! Merci monsieur le secrétaire d'État pour vos 

éclaircissements et vos réponses. Je ne rentrerai pas dans le débat 

de savoir qui est turbo, néo, libéral, libéralisme, illibéral, etc. Manifes-

tement, c'est surtout un débat qui anime derrière moi. Mais en tout 

cas, le pays a besoin de réformes. Je pense que M. Van Hees a cité 

un pays, mais il y en a beaucoup d'autres. Beaucoup d'États euro-

péens et dans le monde même, révisent leur système de retraites et 

de pensions parce que, simplement, l'espérance de vie augmente. Au 

niveau des solutions, on entend rarement le PTB. On n'a jamais 

l'occasion de s'adresser à eux, mais je profite de ma réplique pour le 

faire. 

 

À l'époque, monsieur le secrétaire d'État, l'ensemble des partenaires 

de la Vivaldi – à l'époque de la soumission du plan de relance – tous 

les partenaires se sont accordés sur des étapes et sur un agenda 

concernant les réformes à mener. Dans le rapport de la Commission 

sur notre plan de relance, on pouvait lire ceci: "Dans le document de 

validation du RRF belge, on pouvait lire dans l'annexe concernant les 

réformes des pensions que cette réforme vise à 1) Faire du régime 

des pensions un système tourné vers l'avenir. 2) Améliorer la soute-

nabilité financière de la sécurité sociale et des finances publiques. 3) 

Réformer le rôle de la solidarité joué par le système des pensions 4) 

Renforcer le principe d'assurance. 5) Introduire un test de genre. 6) 

Garantir la convergence entre les systèmes de pensions. 7) Améliorer 

l'efficacité des services publics chargés des pensions, avec une mise 

en œuvre progressive pour laisser le temps au système de s'adapter. 

 

Aujourd'hui, l'un des milestones à accomplir pour l'obtention de cette 

première tranche de la manne européenne est cette réforme des 

10.20  Mathieu Bihet (MR): Wat 

vaststaat, is dat er in België her-

vormd moet worden. Veel landen 

herzien hun pensioenstelsels 

omdat de levensverwachting toe-

neemt. De PVDA heeft geen 

oplossingen. Toen het herstelplan 

ingediend werd, zijn de partijen in 

de vivaldicoalitie het eens gewor-

den over een agenda voor die 

hervormingen.  

 

In het verslag van de Europese 

Commissie over dat herstelplan 

kon men lezen dat de pensioen-

hervorming tot doel heeft het 

pensioenstelsel toekomstgericht te 

maken, de betaalbaarheid van de 

sociale zekerheid en de over-

heidsfinanciën te verbeteren, het 

verzekeringsbeginsel te verster-

ken, een gendertoets in te voeren 

en de convergentie tussen de 

pensioenstelsels te bewerkstelli-

gen. 

 

Vandaag is de hervorming van de 

pensioenen, die in dit stadium nog 

niet afgerond is, één van de 

hordes die genomen moeten 
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pensions, qui n'est pas finalisée à ce stade. 

 

worden om die eerste schijf van 

Europees geld te kunnen krijgen.  

 

10.21  Marco Van Hees (PVDA-PTB): (…) 

 

 

10.22  Mathieu Bihet (MR): Monsieur Van Hees, je ne vous dérange 

pas? J'ai eu la politesse de vous écouter. 

 

 

10.23  Marco Van Hees (PVDA-PTB): Vos idées me dérangent!  

 

 

10.24  Mathieu Bihet (MR): Cela tombe bien, les vôtres aussi! Et 

elles dérangent beaucoup de monde! 

 

Ce non-accomplissement est dangereux pour le financement du plan 

de relance fédéral mais également pour les entités fédérées, qui 

risquent de ne pas percevoir tout ou partie de cette tranche à cause 

de l'absence de cette réforme pourtant convenue par l'ensemble des 

partenaires de la Vivaldi. 

 

Je terminerai par un propos résolument volontariste, loin des caricatu-

res qu'on vient encore d'entendre de la part de M. Van Hees notam-

ment, en vous encourageant vivement à travailler dans ce sens dans 

l'intérêt de notre État fédéral, de ses entités fédérées et pour les 

communes qui se sont inscrites dans le plan de relance des Régions. 

La soutenabilité du système des pensions est elle aussi menacée et 

est pourtant sur la table. 

 

Je vous encourage également à tenir les engagements validés par le 

gouvernement, dont cette réforme des pensions. 

 

Enfin, je vous encourage vivement à travailler avec les partenaires du 

gouvernement et la ministre des Pensions pour rattraper le retard 

avant que ce dossier ne s'enlise définitivement et que des finance-

ments ô combien importants nous échappent également définitive-

ment. 

 

10.24  Mathieu Bihet (MR): Niets 

doen zou gevaarlijk zijn voor de 

financiering van het plan voor 

Herstel en Veerkracht, maar ook 

voor de deelgebieden, die dreigen 

deze hele schijf of een deel ervan 

niet te ontvangen door het uitblij-

ven van een hervorming waarover 

er in de vivaldiregering nochtans 

een akkoord bestond. 

 

Zonder te vervallen in de karika-

tuur die de heer Van Hees ervan 

maakt, wil ik u tot besluit ertoe 

aanmoedigen om te werken in het 

belang van de federale Staat, de 

deelgebieden en de gemeenten. 

Ook de betaalbaarheid van het 

pensioensysteem komt immers in 

gevaar. 

 

Ik spoor u er ook toe aan om de 

door de regering gemaakte 

beloften, zoals deze pensioenher-

vorming, na te komen en met de 

regering en de minister van 

Pensioenen samen te werken om 

te voorkomen dat dit dossier 

vastloopt en we de o zo belang-

rijke financieringen mislopen.  

 

10.25  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de staatssecretaris, u 

bent inderdaad 20 minuten lang aan het woord geweest en u hebt 

eigenlijk veel gezegd. Hoe dan ook, de doelstelling van het hele 

gebeuren is en blijft dat onze economie weerbaarder moet worden 

gemaakt tegen toekomstige schokken. Daar draaide het altijd rond. 

Als men alle relancemaatregelen bekijkt en tegen het licht houdt, dan 

vind ik persoonlijk dat heel wat ervan bedenkelijk zijn wat betreft het 

innovatieve karakter. Er is daarjuist al een aantal dingen aangehaald, 

zoals de aankopen van gepantserde voertuigen en het beveiligen van 

ambassades. Wat heeft dat te maken met het weerbaar maken van 

onze economie?  

 

Ik heb daarnet gezegd dat er niet zoveel in uw portefeuille zit om op te 

volgen. U zegt dat België niet de enige lidstaat is die nog geen 

betalingsverzoeken kan indienen. Wij moeten niet naar andere 

Europese landen kijken, maar naar onszelf. Wij moeten ervoor zorgen 

dat wij onze zaakjes op orde hebben en houden. Een en ander had 

10.25  Reccino Van Lommel 

(VB): Moi aussi, je me demande 

en quoi les achats de véhicules 

blindés et la sécurisation d'ambas-

sades peuvent bien contribuer à 

rendre notre économie résiliente.  

 

Le secrétaire d'État doit à présent 

surtout veiller à ce que ses affaires 

soient en ordre. Il aurait pu éviter 

certaines erreurs. Je ne suis 

absolument plus certain que nous 

obtiendrons ces 847 millions 

d'euros au bout du compte. La 

trajectoire n'est lancée que depuis 

un an et demi et de nombreux 

projets accusent déjà du retard. Je 
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echt kunnen worden vermeden. U verdedigt nog altijd uw fameuze 

website, maar ik zou dat niet durven in uw plaats.  

 

Ik zei al dat u veel hebt gezegd, maar ik ben nog altijd heel bezorgd. 

De uitbetaling van die 847 miljoen euro zal volgens u op het einde van 

de rit wel in orde komen, maar ik ben daar helemaal niet zo zeker 

van. Ik vraag mij ook af wat het volgende probleem zal zijn, want wij 

zijn er nog lang niet. Het traject is nog maar pas begonnen – ander-

half jaar op dit moment – en wij zitten nu al met heel wat problemen, 

zoals projecten die vertraging oplopen en dergelijke. Ik hou mijn hart 

dus vast voor de toekomst. 

 

We hebben het aan uw regering te danken dat het allemaal zo loopt. 

Dat zegt ook alles over hoe de regering uiteindelijk werkt.  

 

Het is niet onbelangrijk te vermelden dat we zoveel betalen om zo 

weinig in ruil te krijgen. Er is zoveel tromgeroffel geweest over dat 

fameuze plan. Men sprak van herstel, veerkracht … Het hele systeem 

blijft uiteindelijk bedenkelijk, als ik het zo bekijk.  

 

Hoe dan ook, mijnheer de staatssecretaris, zult u meer dan een 

tandje moeten bijsteken. Ik vind dat we er op dit moment helemaal 

niet goed voor staan. U hebt mij ook niet overtuigd over de voortgang 

van het hele proces. Op dit moment vind ik dat u niet goed bezig bent. 

Ik kan enkel hopen dat u de draad goed oppikt en ervoor zorgt dat we 

geen middelen mislopen en dat we de noodzakelijke betalingsverzoe-

ken zo snel mogelijk kunnen indienen.  

 

ne peux qu'espérer que le secré-

taire d'État fera en sorte que nous 

ne passions pas à côté de certains 

moyens et que nous puissions 

introduire les demandes de 

paiement nécessaires le plus 

rapidement possible. 

 

10.26 Staatssecretaris Thomas Dermine: Mijnheer de voorzitter, ik 

wil nog een paar elementen aanhalen. 

 

Ten eerste, transparantie. Beste mijnheer Loones, transparantie is 

echt nodig. Ik ben altijd bereid hier vaker te komen als er specifieke 

vragen zijn over specifieke aspecten of over specifieke projecten van 

ons plan. Ik heb dat altijd gezegd. Mijnheer de voorzitter, ik kan dus 

vaker naar hier komen als dat nodig is. 

 

Ten tweede, gendergelijkheid. Gendergelijkheid is zeer belangrijk 

voor mij. Ik ben zeer blij dat wij met het Instituut voor de gelijkheid van 

vrouwen en mannen hebben samengewerkt om ter zake een syste-

matische analyse te maken. Dat was inderdaad een nieuwe oefening 

voor mij, die zeer nuttig was. Ik wil alle collega's aanmoedigen zo'n 

systematische analyse te maken. 

 

10.26  Thomas Dermine, secré-

taire d'État: La transparence est 

importante et je suis tout à fait 

disposé à me rendre plus souvent 

dans cette commission pour 

répondre aux questions sur des 

aspects spécifiques du plan de 

relance. 

 

L'égalité des genres constitue un 

thème prioritaire à mes yeux et je 

me réjouis dès lors que nous 

ayons pu travailler avec l'Institut 

pour l'égalité des femmes et des 

hommes à la réalisation d'une 

analyse systématique. Il s'agissait 

pour moi d'une première et je 

souhaite encourager tous mes 

collègues à en faire autant. 

 

Madame Fonck, il n'y a pas de date butoir pour fin février. Idéalement, 

nous devrions terminer dans les prochaines semaines, mais la 

Commission n'a exercé aucune pression pour nous imposer une 

échéance. 

 

Ensuite, il faut que je vous rassure: nous parlons ici de la machinerie 

administrative pour le financement des projets, qui est complètement 

indépendante de leur exécution, des dépôts de permis, du début des 

chantiers, etc. Pour répondre également à M. Bihet, aucun risque ne 

pèse sur les communes, les entités et les entreprises publiques qui 

Er is eind februari geen deadline. 

We zouden de komende weken 

een en ander moeten afronden, 

maar de Europese Commissie 

heeft geen druk uitgeoefend om 

ons een termijn op te leggen. Ik wil 

u geruststellen dat de administra-

tieve mallemolen voor de financie-

ring van de projecten los staat van 

de uitvoering ervan. Er bestaat 
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ont développé des projets. Ce sont des processus complètement 

indépendants: premièrement, l'exécution des projets; deuxièmement, 

le financement de la trésorerie par l'Union européenne. Sur le plan 

technique, si nous discutons avec la Commission européenne du 

financement, nous sommes plein pot dans l'exécution. 

 

Monsieur Van Hees, vous savez que votre affirmation est fausse. Je 

ne peux pas vous laisser dire que nous entreprenons une réforme qui 

ressemblerait un tant soit peu à ce que M. Macron propose. Notre 

réforme des pensions ne vise pas à reculer l'âge du départ à la 

retraite ou à se féliciter d'une augmentation de la pension minimale à 

1 200 euros. La pension minimale en Belgique sera au-delà de 1 600 

euros à la fin de la législature. Savez-vous ce qu'est cette différence 

de 400 euros? C'est la présence de forces de gauche qui participent à 

des gouvernements pour obtenir des augmentations, alors que vous 

vous contentez de rester sur le banc! Voilà la réalité que vous refusez 

de voir! 

 

geen enkel risico voor de ge-

meenten, de deelgebieden en de 

overheidsbedrijven die projecten 

opgestart hebben.  

 

Mijnheer Van Hees, onze hervor-

ming lijkt niet op die van president 

Macron. Er wordt niet beoogd om 

de wettelijke pensioenleeftijd op te 

trekken. In België zal het mini-

mumpensioen 1.600 euro bedra-

gen, in Frankrijk 1.200. Het ver-

schil is ook dat de linkse krachten 

in de regering pensioenverho-

gingen uit de brand slepen, terwijl 

u aan de zijlijn blijft staan! 

 

10.27  Marco Van Hees (PVDA-PTB): (…) 

 

 

10.28  Thomas Dermine, secrétaire d'État: Ensuite, pourquoi cela a-

t-il du sens de le faire à l'échelle européenne, plutôt que nationale? Il 

est vrai que ce sont des contraintes additionnelles. 

 

 

Le président: Ne relancez pas le débat… 

 

10.29  Thomas Dermine, secrétaire d'État: Non, non.  

 

Tout d'abord, parce que dans une union monétaire comme la nôtre, il 

est plus facile de débattre des questions d'endettement à l'échelle 

européenne. 

 

Ensuite, et cela va vous intéresser, car je sais c'est un combat 

politique en certains aspects duquel nous pouvons nous retrouver, 

parce que c'est la première fois dans l'Histoire que nous avons 

généré des capacités financières européennes. Autrement dit, il 

existe désormais une dette européenne. Or, un jour, il faut pouvoir la 

rembourser. Comment allons-nous nous y prendre, au terme du 

paiement européen? Nous allons développer une réflexion inédite au 

sein de l'Union sur le plan de la consolidation fiscale. Nous constatons 

la même chose dans d'autres unions monétaires ou supranationales: 

à partir du moment où une dette commune est contractée, la question 

des leviers fiscaux va se poser. Or, s'agissant des multinationales, 

des géants du numérique, des patrimoines, une taxation doit s'organi-

ser sur le plan international. Nous pourrons disposer d'un effet levier 

qui pourra introduire de la consolidation fiscale au niveau européen. 

Personnellement, je m'en réjouis. En tant qu'homme de gauche, vous 

devriez vous en féliciter également. C'est une raison suffisante pour 

organiser une levée de fonds européens, mais ce n'est pas le sujet. 

 

Monsieur Bihet, vous avez effectivement lu un document qui se trouve 

en ligne. Il s'agit de la description du projet sur le site web. Ce n'est 

pas le document technique de la Commission européenne, le Council 

implementation decision. Celui-ci est structuré en quatre parties. Ce 

sont les quatre éléments qui se recoupent partiellement, que j'ai 

mentionnés dans l'exposé oral. Voilà les quelques compléments que 

je souhaitais apporter. 

 

10.29  Thomas Dermine, staats-

secretaris: Ondanks de beperkin-

gen is het zinvol om dat op het 

Europese niveau te doen. In een 

muntunie is het gemakkelijker om 

op dat niveau over schuldkwesties 

te debatteren. Om die Europese 

schuld terug te betalen zullen we 

bovendien een ongeziene ge-

dachteoefening maken over de 

Europese fiscale consolidatie. De 

belasting van de multinationals 

moet op het internationale niveau 

gebeuren. Ik ben blij dat we dan 

over een hefboom zullen beschik-

ken om de fiscale consolidatie te 

implementeren. Als links politicus 

zou u dat ook moeten toejuichen!  

 

Mijnheer Bihet, het document dat 

u hebt voorgelezen is de project-

beschrijving op de website, niet 

het technische document van de 

Europese Commissie, de Council 

Implementing Decision. Die is 

gestructureerd in vier onderdelen, 

die elkaar gedeeltelijk overlappe-

nen die ik vermeld heb.  
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Le président: Chers collègues, quelqu'un souhaite-t-il répliquer? Soyez brefs! Les services nous ont 

demandé de clôturer. 

 

10.30  Sander Loones (N-VA): Mijnheer de staatssecretaris, dank u 

voor de aanvullende toelichting. Het is goed te weten dat er nog 

andere antwoorden zullen komen. 

 

Het valt natuurlijk op welke aanvullende vragen niet beantwoord zijn. 

Ik verwees bijvoorbeeld naar het feit dat de heer Dermagne gezegd 

heeft dat niet alle beloftes aan Europa gerespecteerd zullen worden. 

Hij heeft dat hier uitgesproken in de plenaire vergadering. Het valt 

toch op dat u de vraag daarover niet beantwoordt. 

 

10.30  Sander Loones (N-VA): Je 

me réjouis d'apprendre que 

d'autres réponses suivront. Il est 

cependant frappant d'observer 

quelles questions n'ont pas obtenu 

de réponse aujourd'hui, par 

exemple celle concernant l'affir-

mation du vie-premier ministre 

Dermagne selon laquelle toutes 

les promesses faites à l'Europe ne 

seront pas respectées. 

 

10.31  Catherine Fonck (Les Engagés): Monsieur le secrétaire 

d'État, vous nous répondez que l'échéance n'est pas pour la fin 

février. Mais fixez-en une, en ce cas! Franchement, ce renvoi en 

deuxième session – alors que s'étripent dans les gazettes 

MM. Magnette et Dermagne, tandis que Mme Lalieux s'étrangle à la 

vue de la note pension du premier ministre De Croo – concerne le 

plan de relance. Vous n'avez rien répondu au sujet du calendrier ni 

annoncé quelque chose d'un tant soit peu sérieux. 

 

Ces projets ne sont pas bâtis par vous, mais par le terrain. Ces 

acteurs se sont assigné un plan de route, comme on le fait normale-

ment et logiquement dans les entreprises. J'en attends un du gouver-

nement qui se révèle un peu plus sérieux. Donnez-vous pour 

échéance la fin février. Ce sera déjà très tard. Et puis, nous jugerons 

sur les actes. Vous nous dites que cela n'entraînera pas de consé-

quences négatives sur les projets. C'est l'Histoire qui nous le dira, 

parce qu'il y a les mots et les actes. 

 

10.31  Catherine Fonck (Les 

Engagés): Als de deadline niet 

eind februari is, leg er dan één 

vast! De tweede zit die u van 

Europa krijgt – terwijl de heren 

Magnette en Dermagne elkaar in 

de haren vliegen en mevrouw 

Lalieux zich verslikt in de pensi-

oennota van de eerste minister – 

heeft betrekking op het herstel-

plan. U hebt niets in het uitzicht 

gesteld dat ook maar een beetje 

ernstig is. 

 

De actoren op het terrein hebben 

een roadmap uitgestippeld. Ik 

verwacht een serieuzere van de 

regering. U zegt ons dat dit uitstel 

geen negatieve impact zal hebben 

op de projecten. De geschiedenis 

zal dat uitwijzen. 

 

L'incident est clos. 

Het incident is gesloten. 

 

Le président: Je clos ici ce débat d'actualité, qui est devenu un échange de vues. Et je tiens à remercier 

les services et MM. les interprètes pour leur excellent travail. 

 

La réunion publique de commission est levée à 17 h 08. 

De openbare commissievergadering wordt gesloten om 17.08 uur. 

 

  

 


